
فتنه اى براى اختلاف افكنى 
بين ايران و پاكستان

بار 90 درصدى جابجايى و 
ترانزيت بر دوش رانندگان

چرخ زندگى 
كاميونداران 

درگير چرخه كُند 
تصميمات مسئولان

info@qudsonline.ir

گزارش  روز
 

 سياســت  لوايح FATF از بار اولى كه در اواخر ســال 94 مطرح شــد تاكنون 
مناقشات مختلفى داشته، موافقان از ابتدا از هر ترفندى براى تخطئه هرگونه نقد به 
اين لوايح استفاده مى كردند، بى سواد خواندن منتقدان، تحريف سخنان رهبرى درباره 

اين لوايح مشكل دار، اتهام حمايت پولشوها و قاچاقچيان از...

FATF آيا موافقان لوايح
از قانون تمكين مى كنند؟

چه چيزى ايران را به بهشت 40 درصد فرارى مالياتى تبديل كرده است 

معافيت مالياتى براى اهالى لابى و دلالى!

 سياســت  در پى حمله تروريستى 
شامگاه جمعه به نيروهاى پاكستانى در 
مرز مشترك با ايران، وزارت امور خارجه 
پاكســتان خواســتار تشريك مساعى و 
اقدامات مؤثرتر تهــران عليه تحركات 
مرزهاى مشترك شده  در  تروريست ها 

تروريســتى شامگاه  اســت. در حمله 
جمعه در منطقه گچ ايالت بلوچســتان 
در نزديكــى مرز ايران و پاكســتان، 6 
نيروى امنيتى پاكســتان كشته شــده، 
14 ســرباز ســپاه مرزى زخمى شده 
و چهار تروريســت نيز كشــته شدند. 

بهرام قاســمى شنبه شــب ضمن ابراز 
همدردى با دولت و ملت پاكســتان و 
خانواده هــاى قربانيان و مجروحان اين 
حادثه تلخ تروريســتى، آمادگى كامل 
ايــران را براى هرگونه اقدام مشــترك 
عليه پديده شوم تروريسم به هر شكل 

و نوع آن در منطقه اعلام كرد.  به گفته 
وزارت خارجه پاكســتان در جريان اين 
حمله نزديك به 30 تروريســت توسط 
نيروهاى امنيتى در عمليات گشت زنى 
در منطقه تربــت واقع در جنوب غربى 

استان بلوچستان و...

 ............ صفحه 4

گزارش سايت كميته 
بين المللى پارالمپيك درباره 

واليبال نشسته سال2018
لقب 

«توقف ناپذير» 
براى ايران 

در حمله تروريستى به منطقه گچ ايالت بلوچستان
6 نيروى امنيتى كشته 14 سرباز زخمى و چهار تروريست به هلاكت رسيدند

 ............ صفحه 7 ............ صفحه 13 ............ صفحه 5

 

ايران موفق به توليد «گلوله هاى بارورى ابرها» شد
 اخبار  وزير نيرو گفت: گلوله هايى كه بايد براى خبر خوش وزير نيرو

بارورى ابرها پرتاب مى شد، تاكنون از خارج از كشور 
وارد مى شد، اما در حال  حاضر توانسته ايم با ظرفيت 
داخلــى اين گلوله ها را توليد كنيم. رضا اردكانيان 

در حاشــيه جشــنواره پژوهش و فناورى وزارت 
نيرو، با اشــاره به طرح افزايش تعرفه مشــتركان 
پرمصرف برق، افزود: تشويق مشتركان بدمصرف به 

 ............ صفحه 2خوش مصرف  مدنظراست...

 ............ صفحه 7

سلطان بازى شاه با فقه فردى مشكلى نداشت
بازگشت از مرز ورشكستگى

با مديريت جهادى
16 11 3

چگونه «حميد باقرى درمنى»

به سلطان قير معروف شد؟

آيت االله محسن اراكى در هفتمين نشست هم انديشى 

«فقه حكومتى»: دعواى امام و شاه بر سر فقه نظامات بود

گفت وگو با مدير شركت فرآورده هاى غذايى رضوى

 :امام رضا
پنهان كننده كار 

نيك پاداشش برابر 
هفتاد حسنه است 

و آشكاركننده كار 
بد سرافكنده است 
و پنهان كننده كار 
بد آمرزيده است. 
160v كافى - ج 4- ص
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پس از فرانسه، بلژيك، هلند، صربستان، اتريش و مجارستان 
جليقه زردها اين بار در راه تركيه

دومينوى اعتراضات مردمى
 اروپا را فراگرفت

 ............ صفحه 8

مجارستان

فرانسه

بلژيك هلند



w w w . q u d s o n l i n e . i r
  دوشنبه 26 آذر 1397 9 ربيع الثانى 1440 17 دسامبر 2018   سال سى و يكم  شماره 8855 

اخبار روزنامـه صبـح ايـران

تحريم ها هرگز مؤثر نبوده اند    تسنيم:  محمدجواد ظريف وزيرخارجه كشورمان در پيامى توييترى درباره اجلاس دوحه نوشت: تحريم ها هرگز مؤثر نبوده اند. آن ها سبب آسيب به مردم عادى شدند، اما 
سياست را تغيير نمى دهند. اين يك چرخش 180 درجه از طرف آمريكا بود كه اجازه داد مذاكرات ايران ادامه يابد. همان ديناميك كه امروز ديده مى شود. ايران و E3+2 اكنون در ميز مذاكره هستند. اين آمريكاست 

كه تصميم گرفت (از مذاكرات) خارج شود و خشونت و آشوب را پخش كند.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست/ آرش خليل خانه  اگر چه وزير 
فرهنگ و ارشــاد اســلامى در جلسه ديروز 
مجلس توانســت به صورت مشروط حبيب 
االله دهمــرده را از پاســخ هاى خود در مورد 
عملكرد وزارتخانه اش در زمينه بهره بردارى 
از بستر راهپيمايى اربعين در حوزه فرهنگى 
قانع كند، اما اعلام وصول همزمان پنج سؤال 
از محمد جواد ظريف در نوع خود يك اتفاق 

كم سابقه است كه در همين جلسه رخ داد.
به گزارش قدس، ســيد عباس صالحى در 
جلسه ديروز مجلس مقابل نمايندگان قرار 
گرفت تا به سؤال نماينده زابل در مورد انفعال 
وزارت ارشاد در موضوع اربعين و دلايل اينكه 
از ظرفيت اين مراسم عظيم براى بهره بردارى 
و تهيه خوراك فرهنگى استفاده نشده، جواب 
دهد. دهمرده گفت: پيــاده روى اربعين در 
ابعاد مختلف ظرفيتى بسيار منحصر به فرد 
است و بايد اين ســؤال را پرسيد كه تا چه 
حدى از ظرفيت اربعين بهره بردارى كرده ايم، 
درحالى كــه اگــر اين پتانســيل در اختيار 
دشــمنان اســلام و يا ديگران بود آن ها چه 

مى كردند؟
وى افزود: مى توانيم با حداكثر اســتفاده از 
ظرفيت اربعين اسلام ناب محمدى را در برابر 
اسلام آمريكايى و اسلام داعشى به جهانيان 
معرفى كنيــم، ضمن اينكه 
اسلام  كه  شــاهدند  همگان 
آمريكايى و داعشى اسلام سر 
بريدن و خشونت و وحشيگرى 
است، درحالى كه در مقابل آن 
در مراسم اربعين، جمعيت 20 
تا 30 ميليونــى براى دفاع از 
سر بريده اى كه قرن ها پيش 
صــورت گرفته، حركت كرده 
و شــور حســينى با از خود 
گذشــتگى براى اهل بيت(ع) 

دارند.
نماينده مردم زابل با اشاره به 
سخت تر شدن شرايط حضور و 
مشاركت مردم در اين مراسم 
از جمله دشوار شــدن دريافت رواديد و ارز، 
وضعيت نابسامان فرودگاه نجف براى زائران 
ايرانــى و... اضافه كرد: از وزارت ارشــاد اين 
سؤال وجود دارد كه چقدر خوراك فرهنگى و 
مستند براى زائران اربعين فراهم كرده است، 
همچنيــن اين وزارتخانه غافــل از ظرفيت 

سفارتخانه هاى كشورمان در خارج با موضوع 
اربعين بوده است. زمينه سازى نشدن انجام 
تورهاى زيارتى عراق از ســوى وزارت ارشاد 
و انفعال اين وزارتخانه در زمينه توليد انواع 
فيلم و مستند فرهنگى با محوريت راهپيمايى 
اربعين از ديگر محورهاى ســؤال دهمرده از 

صالحى بود.

 بايد ماهيت مردمى اربعين حفظ شود
وزير ارشاد اما در پاسخ به سؤال نماينده زابل 
با اشاره آمارى به برخى اقدامات صورت گرفته 
از ســوى نهادهاى فرهنگى از جمله برپايى 
بيش از 100 موكب توسط سازمان اوقاف با 
استفاده از منابع موقوفه، نذورات و خيرات در 
اربعين سال جارى كه فضاى معنوى را براى 
بهره بردارى زائــران فراهم كردند، برگزارى 
نمايشگاه هاى متعدد فرهنگى در پايانه هاى 
مرزى و استقرار سينماهاى سيار با نمايش 
فيلم هاى آيينى و مناسبتى، گفت: 20 گروه 
از مربيان كودك و نوجوان با توزيع 30 هزار 
بسته فرهنگى و معنوى خدمات مختلفى را 
به اين قشــر كه همراه پدران و مادران خود 
در راهپيمايى بزرگ اربعين آمده بودند، ارائه 
دادند. وى با بيان اينكه 40 نوحه و موسيقى 
با شــرايط معنوى خاص ايام اربعين توليد 
شده اســت، خاطرنشــان كرد: در اين ايام 
120 سخنران با 1400 سخنرانى برنامه هاى 
مختلفى را بــراى زائران اربعين اجرا كردند، 
ضمن اينكه پيوســت فرهنگــى براى همه 
موكب ها كه بر اساس آسيب شناسى صورت 

گرفته از سال هاى گذشته تهيه شده بود.
صالحى با بيان اينكه سوگواره عبرات در سال 
96 و 97 برگزار شــده است، افزود: در سال 
گذشــته 5000 اثر و در سال جارى 7000 

اثر به دبيرخانه اين ســوگواره ارســال شده 
بود، ضمن اينكه هفت جلد كتاب از آثار اين 
سوگواره منتشر شده است؛ همچنين بيش 
از 20 عنــوان كتــاب در موضوعات مختلف 
از جمله شعر با محوريت اربعين توليد شده 
است.وزير ارشاد با بيان اينكه جشنواره عكسى 
با عنوان «مسير عشق» برگزار شد كه 3500 
اثر به دبيرخانه اين جشــنواره رسيد افزود: 
همچنين نمايشگاه نقاشى با موضوع اربعين 

برپا شد كه با استقبال زائران مواجه شد.
وى در ادامه افزود: بخشــى از وظايف وزارت 
ارشاد مستندسازى موضوع اربعين است كه 
در اين باره 30 فيلم مستند و دو فيلم كوتاه 
تهيه شــده است. وزير ارشــاد با بيان اينكه 
سامانه پنج زبانه اربعين و كتابخانه تخصصى 
اســناد اين امر راه اندازى شده است، گفت: 
بانك اطلاعات اربعين بر اســاس اطلاعات 
موكب هاى خصوصى و عمومى تنظيم شده 
اســت، ضمن اينكه سند شــوراى فرهنگ 

عمومى درباره اربعين هم تهيه شده است.
صالحى با بيان اينكــه بايد ماهيت مردمى 
اربعين را حفظ كنيم، گفت: در ايام اربعين و 
بعد از آن بايد نگاه و فضاى فرهنگى را منتقل 
كنيم و ما در اين مسير به جلو پيش مى رويم. 
بايد با هم افزايــى و همكارى هاى نهادهاى 
عمومى و مــردم فرصت لازم را در خصوص 
حداكثر استفاده از فرهنگ دينى و معرفتى و 

اجتماعى با موضوع اربعين فراهم كنيم.

 دهمرده به صورت مشروط قانع شد
پس از اظهارات سيد عباس صالحى، نماينده 
مردم زابل گفت كه از اين پاسخ ها قانع نشد 
ولى اگر وزير قول دهد در آينده به وظايفش 
عمل مى كند احتياج به رأى گيرى نيســت. 

مسعود پزشــكيان رئيس جلسه گفت: وزير 
قول داده است، بنابراين دهمرده از پاسخ هاى 

وزير قانع شد.

 5 سؤال جايگزين طرح استيضاح ظريف
در پايان جلســه علنى ديــروز مجلس اما 
هنگام اعلام وصول طرح ها و لوايح و سؤالات 
نمايندگان از وزيران، آنچه جلب توجه كرده 
و زيرذره بين رســانه ها قــرار گرفت، كثرت 
سؤالات نمايندگان از محمد جواد ظريف بود.
اين در حالى است كه اظهارات وزيرخارجه در 
هفته هاى گذشته درباره پولشويى در كشور و 
 FATF انتساب مخالفت با لوايح چهار گانه
به جريان هايى كه از اين مسئله سود مى برند 
مناقشه و جنجال سياسى و رسانه اى بزرگى 
را بــه راه انداخت و شــمارى از نمايندگان 
منتقد به واسطه اين اظهارات طرح استيضاح 
ظريف را ارائه دادند. اين طرح البته به گفته 
حشــمت االله فلاحت پيشــه به دليل پس 
گرفته شدن امضاى شــمارى از نمايندگان 
پس از توضيحات ظريف به دادســتان كل 
كشور و اصلاح سخنانش از دستور كار خارج 

و منتفى شد.
با اين حــال، ديروز پنج تن از نمايندگان به 
صورت جداگانه خواستار توضيح ظريف در 
مورد مسائل مختلفى شدند. از جمله محمد 
جــواد ابطحى نماينده خمينى شــهر از او 
خواست اظهاراتش درباره پولشويى را توضيح 
دهد و حجت الاسلام ذوالنورى نماينده قم 
و عضو كميســيون امنيت ملى درباره آنچه 
اظهاراتى عليه منافــع ملى و تهديد امنيت 
كشور به شــمار مى رود مثل اينكه او گفته 
آمريكا با يك بمب مى تواند توان نظامى ايران 

را از بين ببرد، سؤال كرد.
كريمى قدوســى نماينده مشــهد نيز از 
وزيرخارجــه در مــورد نتيجــه همراهى 
تيم هــاى اقتصادى بخــش خصوصى در 
ســفرهاى خارجــى ســؤال كــرد و نادر 
قاضى پــور از وزيرخارجــه در مورد علت 
با ســخنان  عــدم برخــورد ديپلماتيك 
ســخيف نماينده مجلس كشور آذربايجان 
توضيح خواسته اســت. على كُرد نماينده 
مــردم خاش و ميرجاوه هــم از ظريف در 
مورد نبود ديپلماســى پايدار با كشورهاى 
همســايه بويژه همسايگان شرق و جنوب 

شرقى سؤال كرده است.

وزير ارشاد مجلس را قانع كرد

ظريف در برابر 5 سؤال دشوار نمايندگان

 اين قــدر از مطالبه كارت ملى در توزيع گوشــت گلايــه نكنيد، وقتى به 
نفر هشــتم در صف گفته شود گوشت تمام شــد! بايد با كارت ملى گوشت 
توزيع شــود. اگر اين كارغلط اســت پس توزيع بنزين با كارت سوخت هم 
غلط اســت. پس شهيد رجايى هم در توزيع كوپنى اجناس اشتباه كرده! ما 
كشــور ثروتمندى هســتيم ولى در توزيع ثروت مشكل داريم و يا فعلاً قادر 
به اســتفاده بهينه از امكانات كشور نيستيم، مثل نامعادله تعداد دامپزشك 
كشــور و مصرف سرانه گوشــت. حتى در مواردى كه به منظور پشتيبانى از 
توليــد داخلى، بــه محدوديت در ورود كالا به كشــور از جمله برنج هندى 
اقدام مى كنند، همين قشر حمايت شده هم فرصت طلب مى شوند و جنس 
را گران مى فروشــند، پس بهتر اســت توزيع گوشت با كارت ملى را تشويق 

كنيم. 9350003156
 امروز روزى است كه بايد خانواده شهدا به دفاع از خون شهدايشان بيايند 
ميدان و يك كار عملى شــكل بگيرد، اگر قرار بود عده اى مذاكره كنند چرا 
شــهيد، اسير، بى خانمان و مانند شــهيد رجايى هزار تا شلاق تحمل كنند 

يك آخ هم نگويند. 9150001136
 ســهامداران پديده شــانديز كى به پول و ســرمايه خود بعد از پنج سال 

مى رسند؟ 9150007794 
 كبوتر را هر چه هم رنگ كنى عقاب نمى شود، با گذاشتن كاتاليزور براى 
ماشــين هاى از رده خارج، تبديل به ماشــين مدل بالا نمى شوند. اين قدر 
براى مســتضعفان خرج بى خود درست نكنيد، اگر به فكر مردم هستيد مثل 
ســال ها پيش طرح تعويض خودرو بگذاريد. اين قدر شعار فريبكارانه ندهيد! 

9380005296
 خدمت وزيرخارجه عرض مى كنم كه دوران قدر قدرتى آمريكا در ســال 
1357 و شــروع انقلاب اســلامى پايان يافته بود نه در پسابرجام! جنابعالى 
كه اين همه از شــيطان بزرگ وعده وعيد گرفتيد و مملكت را قفل كرديد و 
همچنان در پس تصويب FATF وCFT و معاهده پاريس مى باشيد! آقاى 
ظريف دم خروس را باور كنيم يا قســم حضرت عباس را؟ لطفاً! يكى به نعل 

و يكى به ميخ نكوبيد. 9110006339
 وقتى پســر معصومه ابتكار معاون روحانى كه جزو تسخيركنندگان لانه 
جاسوسى بود، در آمريكا در حال درس خواندن است و اقامت دارد! ببين چه 
مى شــود اين مملكت كه مرگ بر آمريكا مى گوييم، ولى آقازاده ها در آمريكا 

هستند! 9150009636
 ايرانى هــا هيچ! يعنى واقعاً يمنى ها هم از برجــام درس نگرفتند كه اين 
توافق ها فقط دســت يمن را در موشــك پرانى مى بندد تا نرخ نفت را تغيير 

ندهند، منتظر مرصاد باشند. 9150009278
 دولتى كه قادر به يك هفته تعادل قيمت براى تخم مرغ نباشــد، چگونه 

مدعى اداره امور مملكت در 8 سال شده است؟ 9150007215
 مگــر قحط الرجال اســت كه بازنشســتگان ميز و صندلــى مديريت را رها 
نمى كننــد؟ مگــر در اين مدت چــه كار مفيدى براى كشــور كرديد؟ چقدر 

مى خواهيد حقوق هاى نجومى و مفت بگيريد. 9220008065

از قياست خنده آمد خلق را...
در خصوص برخى موضوعات آن قدر نوشته ام كه 
ديگر خودم از تكرارشــان شرم دارم. در همه جا 
نوشته ام؛ در رسانه هاى دست راستى و چپى، در 
رسانه هاى ديدارى و شنيدارى فرياد زده ام، در اين 
جلسه و آن دانشگاه و در حضور اين مديركل و آن 
وزير و... در نهايت به اين نتيجه رســيده ام كه در 
ويترين نظام، همه گلويشان را پاره مى كنند كه 
اين سياست بايد اجرا شود، اما در عمل، مافيايى 
هست كه مستقيم در چشم شما نگاه مى كند و 
همان طور كه همپاى شما براى عدم تحقق اين 
آرمان علمى و ميهنى پا به پاى شــما اشك در 
چشــمانش حلقه مى زند، همزمان عواملش در 
اقصى نقاط مملكت سخت فعالند تا آن آرمان به 
ثمر نرســد و در بر همان پاشنه پيشين بچرخد، 
ولى در رسانه ها چنين تبليغات شود كه دلسوزتر 
از اين ها نيســت و اين ها جان و مالشــان را پاى 
كار آورده انــد، ولى ديگران نمى گذارند. حال اين 
ديگران چه كسانى هستند، خوب كه عميق شوى 
و جان سالم در ببرى، درمى يابى اين ديگران خود 
همين حضرات اند و جلوى دوربين هاى زنده سيما 
و در مصاحبه هاى صد تا يك غاز رسانه ها اشك 

تمساح مى ريزند.
بگذاريــد مثالى برايتان بزنم بلكه دريابيد در اين 
سرزمين گل و بلبل چه معادله خوفناكى در حال 
وقوع اســت. نه آنكه پنهان باشد و خيلى نياز به 
فسفر سوزاندن داشته باشــد؛ خير! بلكه مقابل 
چشــم ميليون ها تن از مردم و اصحاب رسانه و 
دولت و ملــت و غيره. بــارى بتازگى يك مقام 
ارشد وزارت خارجه آمريكا ضمن تكرار اتهامات 
نخ نما عليه ايران، علنى و آشكارا فرموده اند: كاخ 
سفيد سعى دارد تا با اعمال فشار به تهران، ايران 
را وادار به مذاكــرات كند كه هدف نهايى اش به 
صفر رســاندن توان غنى سازى ايران است. دقت 
داشته باشيد براى آنكه اين درخواست شرم آور با 
شعارهاى پرطمطراق «انرژى هسته اى حق مسلم 
ماســت» و ادعاهاى ما كه در اين حوزه به فلان 
و بهمان نقاط پيشرفت رسيده ايم، تعارض نيابد، 
آن ها راه چاره اى به همتايان ايرانى تقديم كرده اند 
تا آن ها را هم نجات داده و آبرويشان را نزد ملت، 
دســت كم در ظاهر محفوظ دارند. آن ها گفته اند 
ايرادى ندارد. شما هم غنى سازى داشته باشيد و 
هم پرتاب ماهواره بر، اما اين كارهاى سخت را ما 
برايتان انجام مى دهيم و غائله را همين جا ختم 

مى كنيم. والسلام.
در ســمت ديگــر بلافاصله رياســت محترم 
جمهورى با توپ و تشــر و از ســر شــماتت 
جاهلانى كه متوجه اين موهبت آسمانى طرف 
غربى نيستند، مقايسه اى تاريخى براى تفهيم 
دلواپســان كرده و رهنمود تابناكى داده اند بر 
اين منوال: ورود ســرمايه و دانشمند خارجى 
را داراى اشــكال مى دانيم و اما مربى خارجى 
را بــراى ارتقاى تيم ملــى فوتبال خود بدون 
اشكال مى شماريم! با چنين كارهايى است كه 

فرصت ها را مى سوزانيم و هدر مى دهيم...
 تقليل امنيتى ترين بخش دفاعى و تأمين انرژى 
كشور با بازى فوتبال و قياس سطح حساسيت اين 
دو، آن هم در اين برهه، تنها از جناب آقاى روحانى 
برمى آيد و بس! براســتى اين قياس از سر جهل 
است يا تلاش براى همدلى و گرفتن ميانه است؟ 
خداوندگارا! يكى بگويد در اين ديار چه خبر است؟ 

ما داريم به كجا مى رويم؟

مصباح يزدى:
اگر مى خواهيم با آمريكا بجنگيم 

بايد فكرمان را اصلاح كنيم

ايسنا: عضــو جامعه مدرســين حوزه علميه 
قم گفت: اگر مى خواهيــم با آمريكا بجنگيم، 
بايد فكرمان را اصلاح كنيم؛ وگرنه كسانى كه 
آمريكا را با اين همه امكانات، شكســت ناپذير 
مى داننــد و مقهور قدرت او هســتند، هرگز 
نمى توانند او را دشــمن خــود بدانند و با او 

بجنگند.
آيــت االله محمدتقى مصباح يــزدى در ديدار 
با پيشكســوتان و رزمنــدگان دفاع مقدس و 
جانبازان اســتان يزد با اشاره به اقسام جهاد، 
مهم ترين جهادها را جهادى دانست كه با فكر 
انسان ها ســروكار دارد و افزود: ساير جهادها 
نيز مبتنى بر همين جهاد فكرى اســت؛ اگر 
با آمريكا بجنگيــم، بايد فكرمان  مى خواهيم 
را اصلاح كنيم وگرنه كســانى كه آمريكا را با 
اين همه امكانات، شكســت ناپذير مى دانند و 
مقهور قدرت او هستند، هرگز نمى توانند، او را 
دشــمن خود بدانند و با او بجنگند. آمريكا، ما 
را تحريم مى كند، اگر بخواهيم در برابر تحريم 
بايســتيم، ابتدا بايد فكر را اصلاح كنيم؛ بايد 
بفهميم و باور كنيم كه مى توانيم؛ بفهميم كه 
بايد برخى سختى ها را تحمل كرده و با تلاش 
در ميدان اقتصاد و صنعــت، اثرات تحريم را 
از بين ببريــم؛ از اين رو ابتدا جهاد فكرى نياز 

است و بعد جهاد اقتصادى.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

صبح  امروز از مهديه مشهد به سمت حرم مطهر تشييع مى شود
فرمانده قرارگاه ثامن الائمه سپاه درگذشت

قدس: سردار قدرت االله منصورى صبح ديروز 
در حين بررسى و تنظيف سلاح انفرادى خود 

از ناحيه سر دچار سانحه شد و درگذشت.
روابــط عمومــى نيــروى زمينى ســپاه در 
اطلاعيه اى اعــلام كرد: صبح ديروز ســردار 
قدرت االله منصورى فرمانــده مخلص قرارگاه 
ثامــن الائمه(ع) نيروى زمينى ســپاه، حين 
بررسى و تنظيف سلاح انفرادى خود از ناحيه سر دچار سانحه شد و به لقاءاالله پيوست. 
اين اطلاعيه با تسليت عروج شهادت گونه فرمانده ولايى و انقلابى قرارگاه ثامن الائمه(ع) 
و قدردانى از مجاهدت ها و تلاش هاى خالصانه اين جانباز و پاسدار مدافع حريم ولايت 
در برقرارى امنيت و خدمت رســانى به مردم خاطرنشان كرده است: مراسم تشييع از 
ساعت 8:30 صبح امروز از مقابل مهديه به سمت حرم مطهر رضوى برگزار خواهد شد. 
مرحوم ســردار منصورى از دوران دفاع مقدس ايثارگرانه در جبهه هاى حق عليه باطل 
حضور يافت و پس از دوران هشت ساله مقاومت و ايستادگى نيز مسئوليت هاى خطيرى 
را در فرماندهى تيپ 21 امام رضا(ع)، فرماندهى لشكر 5 نصر و فرماندهى قرارگاه قدس 
برعهده داشت و از سال 1393 با حكم فرمانده كل سپاه به سمت فرماندهى قرارگاه ثامن 

الائمه(ع) نيروى زمينى سپاه منصوب شد.

 پيام تسليت فرمانده كل سپاه
سرلشــكر محمدعلى جعفرى در پيامى درگذشت سردار قدرت االله منصورى، فرمانده 

قرارگاه ثامن الائمه (ع) نيروى زمينى سپاه را تسليت گفت.
در اين پيام آمده است: درود خدا بر آن جانباز و مجاهد فى سبيل االله كه عمر پر بركت 
خويش را در ســايه سار قرآن و اهل بيت (ع) به مجاهدت خالصانه در جبهه هاى نور و 
پس از آن در ســنگرهاى گوناگون از جمله فرماندهى قرارگاه ثامن الائمه(ع) سپرى و 
هماره در قامت يك فرمانده خردمند، هوشــمند و شجاع با نقش آفرينى هاى برجسته 
در عرصه هاى صيانت از آرمان ها و ارزش هاى انقلاب و نظام، بر مســير نورانى جهاد و 
شهادت و ولايت پاى فشرد و سرانجام نيز با رداى مقدس جانبازى دوران مجاهدت و با 
داشتن دغدغه  هاى زلال و مقدسى همچون دغدغه اسلام، انقلاب، امام و رهبرى، به ديدار 
حضرت حق شتافت. اينجانب فقدان آن فرمانده عزيز و مخلص را به خانواده معزز، مردم 
انقلابى و ولايتمدار استان هاى خراسان، بستگان و نيز همه همرزمان آن مرحوم تسليت 
عرض نموده، از قادر متعال براى آن فقيد سعيد علو درجات و همنشينى با شهدا، صلحا 

و صديقين و براى بازماندگان سوگوار صبر و شكيبايى مسئلت مى نمايم.

فلاحت پيشه تشريح كرد
جزئياتى از چگونگى ورود مواد منفجره به حادثه چابهار

خانه ملت: رئيس كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس، گفت: به احتمال 
زياد مواد منفجره حادثه تروريستى چابهار از راه دريا وارد كشور شده است.

حشمت االله فلاحت پيشــه در توضيح جزئياتى از حادثه تروريستى چابهار با توجه به 
سفرش به اين شهرستان، اظهارداشت: هنوز اطلاعات دقيقى حاصل نشده است، اما با 
توجه به بازديد از مرز دريايى چابهار اين احتمال وجود دارد كه مواد منفجره به گونه اى 
در لواى يكسرى قاچاق ها وارد چابهار شده است. وى توضيح داد: ما با قايق تا مرز رفتيم، 
بنابراين اين امكان وجود دارد كه مواد منفجره از راه دريا وارد كشور شده باشد. معتقدم 
با حداقل توجهاتى همچون ايجاد پاسگاه ها در جزاير كوچك و يا مرزهاى آبى و يا شمع 
كوبى به راحتى مى توان جلوى قاچاق كالا و ورود ناامنى چه از طريق افراد ناامن ساز و چه 
از طريق مواد منفجره به كشور را گرفت. فلاحت پيشه در مورد دستگيرى عوامل حادثه 

تروريستى چاربهار هم، اضافه كرد: عوامل اصلى هم دستگير شده اند.

ارزيابى جديد انديشكده ايالات متحده:
ناوگان آمريكا مناسب مقابله 

با ايران، روسيه، چين و كره شمالى نيست
فارس: انديشكده آمريكايى در تازه ترين گزارش خود نوشت، ناوگان دريايى آمريكا در 
نبرد برابر روسيه و چين با مشكل مواجه مى شود و حتى مناسب مقابله با قابليت هاى 

بهبود يافته توان دريايى كشورهايى مانند ايران و كره شمالى نيست.
جديدترين ارزيابى هاى يك انديشــكده آمريكايى نشان داد كه ناوگان دريايى آمريكا در 
برابر قدرت هايى چون چين و روسيه و نيز قابليت هاى بهبود يافته كشورهايى چون كره 
شمالى و ايران به چالش مى افتد. ارزيابى انديشكده «مركز راهبردى و ارزيابى هاى بودجه» 
(CSBA) مســتقر در واشنگتن دى.سى نشان داد كه ناوگان دريايى آمريكا در خطر از 
دســت دادن برترى خود اســت و در رويارويى با قدرت هاى بزرگى چون روسيه و چين 
با مشــكلاتى مواجه مى شود. در اين ارزيابى جديد كه به بررسى راهبرد نظامى آمريكا و 
قابليت هاى اين كشور پرداخته شده، هشدار داده شده است كه ناوگان كنونى دريايى آمريكا 
و راهبردهاى دفاع دريايى اين كشور در صورت عدم تغيير قادر به كسب برترى در نبرد 
عليه كشتى هاى  روسيه و چين نخواهد بود. اين انديشكده آمريكايى نوشته است: وضعيت 
فعلى نيروى هوا-دريا براى تاكتيك هايى كه نيروهاى دريايى آمريكا نيازمند آن است تا برابر 
رقباى قدرت هاى بزرگ مانند چين و روسيه و همچنين قدرت هاى منطقه اى با قابليت هاى 

بهبود يافته مانند كره شمالى و ايران به كار برد، مناسب نيست.

بررسى و تنظيف سلاح انفرادى خود از ناحيه سر دچار سانحه شد و به لقاءاالله پيوست. 

شماره پيامك: 30004567

سخنگوى وزارت خارجه مطرح كرد

خيزش وجدان هاى بيدار جهانى براى توقف جنگ در يمن

خبر

مهر: سخنگوى وزارت خارجه گفت: اگر چه بسيار دير اما در نهايت 
وجدان هاى بيدار در جهــان در برابر بيداد و فاجعه قرن در يمن، 

خيزش، اعتراض و تلاش هايى را آغاز كرده اند.
بهرام قاســمى در خصوص نتايج مذاكرات انجام شــده در سوئد 
پيرامون بحران يمن و مواضع جمهورى اسلامى ايران، اظهار داشت: 
ما از ابتداى بحران يمن و آغاز تجاوز نظامى به آن كشور از سوى 
ائتلاف به رهبرى عربستانى كه تصور مى كرد مى تواند در چند هفته 
يمن را به تســليم وادارد، اعلام كرديم كه تجاوز به هيچ كشورى 
و تحت هيچ شــرايطى امرى قابل قبول نيســت و متجاوز هرگز 
نمى تواند با بمباران و كشــتار مردم بيگناه به اميال و اهداف شوم 

خود دست پيدا كرده و ملتى داراى تاريخ را به زانو در آورد.
قاسمى بيان كرد: از ابتدا مواضع ايران در باره يمن كاملاً مشخص 
بود، ما گفتيم كه متجاوزان بايد به ستم و تجاوز خود پايان دهند 
و اين حملات ددمنشانه را متوقف كنند، آتش بسى تحت نظارت 
جايى مثل سازمان ملل به وجود بيايد و شرايط براى اقدامات انسان 
دوستانه، امدادى و كمك رسانى به مردمى كه تجربه تلخ زيستن 
در سال هاى اخير را زير بمباران هاى متجاوزان و در سايه فقر مطلق، 

بيمارى و ناامنى داشتند فراهم شود و حتى در صورت لزوم بيماران 
و مجروحين به بيرون از يمن منتقل و درمان شوند. 

وى تصريح كرد: ما خواســتار فراهم كردن شــرايط مذاكره ميان 
گروه هاى يمنى براى تعيين سرنوشت اين كشور بوديم و در اين 
راســتا رايزنى هاى بسيارى را در ســال هاى اخير بويژه يك سال 
گذشته با توجه به عمق فاجعه بشرى كه در يمن رخ داد داشتيم 
و به آن شدت بخشيديم. گفت وگوهايى دقيق و فشرده را با چهار 
كشور اروپايى آغاز كرديم و بتازگى هم دور تازه اى از اين مذاكرات 

ميان ايران و E4 در بروكسل برگزار شد. 
وى افــزود: همه تلاش ايران اين بود كه در نهايت بتوانيم به طرح 
چهار ماده اى كه از ابتداى بحران توســط وزيرخارجه كشــورمان 
مطرح شده بود نزديك شويم، اين طرح يكى از راه هايى است كه 
مى تواند زمينه آرامش و ثبات را فراهم و شرايط نسبتاً عادى ترى را 

به يمن بازگرداند و به موضوع تجاوز خاتمه دهد. 

 قدم هاى مثبت در سوئد
وى گفت: در مذاكراتى كه در سوئد و ميان گروه هاى يمنى تحت 

نظارت سازمان ملل شكل گرفت قدم هاى مثبتى برداشته شد كه 
بى شك مورد استقبال ايران قرار گرفت و اين اميدوارى وجود دارد 
كه با ادامه تلاش هاى قبلى اين روند بتواند در مسير درستى پيش 
برود. وى بيان داشت: بايد تلاش شود با كمك سازمان ملل و همه 
كشورهاى مؤثر مسئله يمن به سمت قطع تجاوز متجاوزان، ايجاد 
فضاى آرام، آتش بس، فراهم آوردن وضعيتى براى كمك رسانى به 
بيماران و مجروحان و تأمين غذا و دارو و كمك هاى انسان دوستانه 

و استمرار مذاكراتى كه در استكهلم آغاز شد، حركت كند.
قاسمى خاطرنشــان كرد: اميدواريم با اقدامات صورت گرفته، ما 
وارد مرحله نوينى براى تحقق همه آرمان ها و آرزوهاى نيكى كه 
جامعه جهانى و وجدان هاى بيدار انسانى براى مردم مظلوم يمن 
دارند نزديك شويم، به نظر مى رسد اگر چه بسيار دير اما در نهايت 
وجدان هــاى بيدار در جهان امروز در برابر اين بيداد و فاجعه قرن 

خيزش، اعتراض و تلاش هايى را آغاز كرده اند.

وزير صمت اعلام كرد
عرضه خودرو با 5 درصد زير 

قيمت بازار
تســنيم: وزير صمت گفت: براى تعيين 
قيمت خودرو بر اساس فرمولى، پيش بينى 
شــده خودروها با 5 درصد زير قيمت بازار 
عرضه شــود و هفته بعد دوبــاره 5 درصد 
كاهش مجدد قيمت خواهيم داشــت تا در 
نهايت به يك قيمت متعادل بين كارخانه و 

بازار برسيم.
رضا رحمانى ديروز در جلسه كميسيون اصل 
90 كه با موضوع بررســى مسائل مربوط به 
خودرو برگزار شــد، با بيان اينكه هم اكنون 
به دليل كمبود نقدينگــى با كاهش توليد 
يا توليد ناقص در خودروســازى ها مواجه 
هستيم، گفت: در يكى دو هفته گذشته روند 
نزولى كاهش توليد متوقف شده و در روزهاى 
آينده افزايش توليد بيشترى خواهيم داشت.

وزيــر صنعت، معدن و تجارت گفت: تفاوت 
قيمتى كه بين بازار با قيمت كارخانه ايجاد 
شده سودش نه به جيب خودروساز مى رود 

نه به جيب مردم.

مهر: معــاون اول رئيس جمهور گفت: بايد 
بازارهاى خارجى متناســب با شركت هاى 
دانــش بنيان را شــكل دهيم كــه بتوانيم 
محصولات اين شركت ها را در خارج از كشور 
ارائه دهيم.اسحاق جهانگيرى ديروز در مراسم 
جشنواره تجليل از پژوهشگران برتر كشور در 
ســالن اجلاس ســران گفت: بايد با شتاب 
بسيار زيادى به موضوع صادرات محصولات 
شــركت هاى دانش بنيان توجــه كنيم تا 
بتوانيم جايگزينى براى نفت پيدا كنيم. وى 
خاطرنشان كرد: حمايت از پارك هاى علم و 
فناورى اولويت دولت است و در بودجه 98 و 
بودجه كلى كشور اين موضوع قابل مشاهده 
اســت. وى ادامه داد: وزارت صنعت و معاون 
علمى بايد از شــركت هاى دانش بنيانى كه 
در نمايشگاه هاى بين المللى حضور مى يابند 
حمايت كنند تا بتوانيم با شــتاب بيشترى 
در حوزه صــادرات محصولات دانش بنيان 

حركت كنيم.

عبدالرحيم  ســيد  اميرسرلشــكر  قدس: 
موســوى گفت: تدابير و نظريات رهبرى در 
همه حوزه ها چــراغ راه و قطب نمايى براى 

پيشرفت و تعالى است.
فرمانــده كل ارتــش در چهارمين همايش 
تبيين انديشــه دفاعى امــام خامنه اى در 
ســازمان صنايــع دريايــى وزارت دفــاع، 
اظهارداشت: رهبر معظم انقلاب تجارب بسيار 
غنى و ارزشــمندى از دوران قبل از انقلاب 
اسلامى و دوران با شكوه دفاع مقدس دارند 
و احاطه كاملى بر مسائل امنيتى، دفاعى و 
نظامــى دارند و ما مى توانيم به بهترين نحو 
ممكن استراتژى دفاعى را از انديشه ايشان 
اســتخراج كنيم، در نظريه دفاعى ايشان از 
اخلاق به عنوان يكــى از مهم ترين عوامل 
قدرت نام برده شــده كه در ديگر نظريات 
وجود نــدارد. وى افــزود: معنويت محورى، 
هوشيارى و خوداتكايى از محورهاى اصلى 

نظريه دفاعى رهبر انقلاب است.

ايرنا: وزير نيرو گفــت: گلوله هايى كه بايد 
براى بارورى ابرها پرتاب مى شــد، تاكنون 
از خارج از كشــور وارد مى شد، اما در حال  
حاضر توانســته ايم با ظرفيــت داخلى اين 
گلوله ها را توليد كنيم. رضــا اردكانيان در 
حاشيه جشــنواره پژوهش و فناورى وزارت 
نيرو، با اشاره به طرح افزايش تعرفه مشتركان 
پرمصرف برق، افزود: تشــويق مشــتركان 
بدمصرف به خوش مصرف  مدنظراست. وى 
درباره بارورسازى ابرها ابراز كرد: وزارت نيرو 
براى استفاده از آب هاى نامتعارف، برنامه هايى 
را در نظر گرفته اســت كه مطابق با همان 
برنامه ها نيز در حال  حركت است. وى افزود: 
در سال هاى اخير با تحقيقات و فناورى هاى 
انجام شده توانستيم در حوزه بارورى ابرها به 
نقطه خوبى برسيم، به گونه اى كه گلوله هايى 
كه بايد براى بارورى پرتاب مى شد و تاكنون 
از خارج از كشور وارد مى شد، توانسته ايم با 

ظرفيت داخلى، اين گلوله ها را توليد كنيم.

معاون اول رئيس جمهور:خبر خوش وزير نيروفرمانده ارتش:
تدابير رهبر انقلاب قطب نماى 

پيشرفت كشور  است
ايران موفق به توليد 

گلوله هاى بارورى ابرها شد
صادرات محصولات 

دانش بنيان شتاب گيرد

در ايام اربعين 
بايد با هم افزايى 
و همكارى هاى 
نهادهاى عمومى و 
مردم فرصت لازم را 
در خصوص حداكثر 
استفاده از فرهنگ 
دينى و معرفتى و 
اجتماعى با موضوع 
اربعين فراهم كنيم

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

 انجمن ادبى بانوان رضوى در سارى افتتاح مى شود  آستان: انجمن ادبى بانوان رضوى «گوهرشاد» استان مازندران همزمان با برگزارى آيين اختتاميه سوگواره شعر «حضرت اقيانوس» در سارى افتتاح 
مى شود. آيين اختتاميه سوگواره شعر حضرت اقيانوس با حضور جمعى از بانوان شاعر استان مازندران سه شنبه 27 آذر 1397، ساعت 10 مصادف با سالروز وفات حضرت معصومه(س) در سارى برگزار خواهد شد. 

سوگواره شعر حضرت اقيانوس به همت انجمن ادبى بانوان رضوى و با همكارى اداره كل كتابخانه هاى عمومى مازندران و دفتر نمايندگى آستان قدس رضوى در اين استان برگزار شده است.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r

توليت آستان مقدس حضرت معصومه(س):
ايجاد خادميارى از اقدامات بسيار خوب

توليت آستان قدس رضوى است
آستان نيوز: توليت آستان مقدس 
حضــرت معصومــه(س) گفت: با 
حضور حجت الاسلام والمسلمين 
رئيسى در مقام توليت آستان قدس 
رضوى فضاى مستعدى براى اجراى 
منويــات و راهبردهــاى فرهنگى 
مقــام معظم رهبرى فراهم شــد، 
اگر يك فضاى معنوى تنها وسعت 

جغرافيايى داشــته باشــد و كارهاى فرهنگى در آن انجام نشود از اهداف نظام 
اسلامى دور است.آيت االله سيد محمد سعيدى اظهار كرد: تشكل خادميارى يكى 
از اقدامات بسيار خوب توليت آستان قدس رضوى است كه با هدف توسعه فرهنگ 
خدمت اجرايى شده است. فعاليت خادميارى را ما هم در آستان مقدس حضرت 
معصومه(س) راه اندازى كرده ايم.وى تصريح كرد: افرادى كه علاقه مند خدمت به 
اهل بيت پيامبر(ص) هستند و مى خواهند خادم آستان هاى مقدس امام رضا(ع) 
و حضرت معصومه(س) باشند، اكنون مى توانند در شهرها و كشورهاى خود به نام 

امام هشتم(ع) و حضرت معصومه(س) به مردم خدمت ارائه كنند.
آيت االله ســعيدى با بيان اينكه علاقه مندان به خدمت مى توانند با تعيين روزى 
در محــل زندگى خود به نام گرامى امام رضــا(ع) يا حضرت معصومه(س) ارائه 
خدمت كنند، تأكيد كرد: در چهلمين سالگرد پيروزى شكوهمند انقلاب اسلامى 
ايران شــاهد هستيم مشتاقان خدمت در آســتان هاى مقدس بسيار هستند و 
ديگر محدوديتى براى خدمت به امــام رضا(ع) و حضرت معصومه(س) نداريم.
وى خاطرنشان كرد: در گذشــته در هاى آستان مقدس حضرت معصومه(س) 
شب ها بسته بود و كسى نمى توانست براى زيارت مشرف شود، اما هم اكنون در ها 
شبانه روزى به روى مردم باز است و هر فردى علاقه مند به خدمت باشد مى تواند 

براى خدمت رسانى حضور پيدا كند.

براى اولين بار در حرم رضوى
نشست «امكان پذيرى وقف پول و راهكارهاى 

جايگزين آن» برگزار شد
آســتان نيوز: اولين نشســت تازه هاى وقف با عنوان امكان پذيرى وقف پول و 
راهكارهــاى جايگزين آن به همت مركز تخصصى وقف، نــذر و زيارت در حرم 
مطهر رضوى برگزار شد. اين نشست روز يكشنبه 25 آذرماه ساعت 14 در سالن 
اجتماعات دانشگاه علوم اســلامى رضوى با حضور طلاب، دانشجويان و اساتيد 
علاقه مند به زمينه مطالعاتى وقف برگزار شد.در اين نشست دكتر ناصر جهانيان 
عضو هيئت علمى پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامى قم به ايراد سخن پرداخت.
با مجوز هيئت امناى دانشــگاه علوم اسلامى رضوى مركز تخصصى وقف، نذر و 
زيارت در اين دانشــگاه تأسيس شده است تا با رابطه اى هدفمند بين پژوهش، 

آموزش و اجرا همراه باشد.
يكى از وظايف اين مركز تخصصى آموزش است و يكى از كارهايى كه اين مركز 
پيگيرى مى كند ايجاد رشته هاى مختلف مرتبط با وقف براى تأمين نيروى انسانى 

در آستان قدس رضوى و سازمان اوقاف و امور خيريه است.
همچنين مركز تخصصى وقف، نذر و زيارت برنامه هاى جانبى نيز دارد كه برگزارى 

نشست هاى علمى از جمله آن ها به شمار مى رود.

همزمان با هفته پژوهش
نخستين نشست «موزه درمانى» 

در كتابخانه و موزه ملى ملك برگزار مى شود
آســتان نيوز: نخستين نشست 
تخصصــى «مــوزه   درمانــى» به 
مناسبت هفته پژوهش در كتابخانه 
و موزه ملى ملك در پايتخت برگزار 

مى شود. 
نشســت تخصصى «موزه درمانى» 
چهارشنبه 28 آذر 1397، ساعت 
15 در كتابخانــه و موزه ملى ملك 

بزرگ ترين موقوفه فرهنگى آستان قدس رضوى در تهران برپا مى شود.
رضا دبيرى نژاد كارشناس موزه دارى و الهه رحيميان كارشناس روان شناسى در 

اين نشست پژوهشى، درباره نقش موزه در سلامت انسان سخنرانى مى كنند.
اين نشست تخصصى و كاربردى در راستاى گراميداشت هفته پژوهش و ترويج 
فرهنگ و هنر اسلامى- ايرانى زير نظر بخش آموزش و پژوهش مؤسسه كتابخانه 

و موزه ملى ملك برگزار مى شود.
از عموم علاقه مندان براى حضور در اين نشست در كتابخانه و موزه ملى ملك كه 

نخستين موزه وقفى- خصوصى كشور به شمار مى رود، دعوت به عمل مى آيد.
كتابخانه و موزه ملى ملك توسط حاج حسين آقا ملك بزرگ ترين واقف معاصر 
ايران در سال 1316 خورشيدى بر حرم مطهر رضوى وقف شده است و در حال 
حاضر به نشــانى تهران، خيابان امام خمينى(ره)، ســردر باغ ملى (خيابان ملل 

متحد)، پذيراى اهل علم و هنر است.

كارگاه  «پدافند غيرعامل حرم مطهر» برگزار شد
آستان نيوز: عضو شوراى راهبردى مديريت بحران و پدافند غيرعامل حرم مطهر 
رضوى در كارگاه  «تخليه اضطرارى زائران از حرم مطهر رضوى» كه پنجشــنبه 
در آرامگاه پير پالاندوز برگزار شــد، گفــت: ما حوادث گوناگون همچون انفجار، 
آتش سوزى، سقوط اجسام و بلاياى طبيعى مثل آبگرفتگى و زلزله  را در مجموعه 
اين مضجع شريف داريم، انفجار روضه منوره در عاشوراى سال 73 تنها انفجار در 
اين بارگاه ملكوتى بود و با تمهيدات لازم و رعايت موارد امنيتى ديگر شاهد اين 

حادثه دلخراش نخواهيم بود.
وى بيان كرد: حضور گســترده زائران در اماكن مســقف، ما را بر آن داشت 
تــا در اين كارگاه  ابتدا خروج اضطرارى جمعيــت از رواق ها را مورد بحث و 

بررسى قرار دهيم.
عضو شــوراى راهبردى مديريت بحران و پدافند غيرعامل حرم مطهر رضوى از 
شناســايى مناطق امن به عنوان يكى از ضرورى ترين مباحث حرم مطهر سخن 
گفت و ابراز كرد: در دســتور كار داريم در ايــن كارگاه ها با همفكرى مديران و 
معاونان آســتان قدس رضوى نقشــه تخليه اضطرارى را براى هر يك از رواق ها 
تهيه كنيم. قاســمى با بيان اينكه حدود 100 نفر از مديران و رؤســاى ادارات 
و سازمان هاى آســتان قدس رضوى در اين كارگاه ها حضور دارند، تصريح كرد: 
مديريت بحران و پدافند غيرعامل حرم مطهر را براى كاركنان، خدام رســمى و 

افتخارى حرم مطهر نيز خواهيم داشت.

خـــبر

 آســتان / مهدى زارع  با آغــاز به كار توليت 
جديد آســتان قدس رضــوى و اجراى طرح هاى 
تحولــى در مجموعه هاى اين نهاد، تصميم بر اين 
مى شــود كه شــركت هاى زيان ده جمع شوند تا 
موقوفه هاى رضوى بيش از اين تضييع نشود. يكى 
از اين شركت ها، شركت  فرآورده هاى غذايى رضوى 
است. شــركتى كه سه سال مداوم هر سال بيش 
از 8 ميليارد تومان ضرر داشــت. جلسه مجمع در 
ســال 96 تشكيل شد و پس از جلسه مدير عامل 
سابق اســتعفا مى دهد. اما اصيلى با تهيه طرحى 
اقتصادى سراغ مديرعامل سازمان اقتصادى رضوى 
و قائم مقام آســتان قدس رضوى مى رود. آن ها را 
قانع مى كند به او يك فرصت 6 ماهه بدهند. آن ها 
هم به اصيلى اعتماد مى كنند و پاسخ اين اعتماد 
مى شود تبديل شركت فرآورده هاى غذايى رضوى 
به شــركتى كه در 6 ماه يك ميليارد تومان سود 
مى كند، بدهى هاى سابق را تصفيه مى كند و اين 
اتفاق بدون هيچ كمك مالى از بودجه آستان قدس 
رضوى اتفاق مى افتد. ساعتى با اصيلى نشسته ايم و 
از او درباره چگونگى اين اتفاق پرسيده ايم. آنچه در 

ادامه مى آيد بخشى از اين گفت وگو است:

چه شــد كه فكر كرديد مى توانيد يك 
شركت با سه سال زيان چندين ميلياردى را 

احيا كنيد؟
از ابتدايى ترين روزهاى شــروع خدمت در آستان 
قدس رضــوى، نكته اى كه خيلى مــن را اذيت 
مى كرد اين بود كه ببينم موقوفه هاى امام رضا(ع) 
تضييع شده است. به همين دليل هرجا بودم سعى 
داشتم به شكل سيستمى و با اصلاح فرآيند جلوى 
اين قضيه را بگيرم. بعد از ورود به اين شركت هم 
اولين ماموريت خــودم را پيدا كردن گلوگاه هاى 
مشــكل دار تعريف كردم. اتفاقاتــى كه به نظرم 
افتاده بود و باعث شــده بود، شركت فرآورده هاى 
غذايى رضوى مشــمول ماده 141 قانون تجارت 
شود. گزارش هايى هم تنظيم و تحويل دادم. بعد 
از تشكيل جلسه مجمع و استعفاى مديرعامل، بنا 
بر جمع شدن شركت شد؛ ولى با اعتمادى كه آقاى 

دكتر فاطمى اميــن و قائم مقام 
توليت نشــان دادند موفق شديم 
شركت  مشكل ســاز  گلوگاه هاى 
را برطرف كنيــم و با كار و تلاش 
ظرف 6 ماه ورق برگشــت. هرجا 
تلاش باشد، خداوند نتيجه را هم 
عنايت مى كند، بويــژه كه هدف 
اصلى مــا و همه اعضاى مجموعه 
جلوگيــرى از تضييع موقوفه هاى 

حضرت رضا (ع) بود. 

 اينكه مى گوييد، گلوگاه ها 
بود  مواردى  يعنى  چه؟  يعنى 

كه از قبل معلوم بود و باعث زيان ده شــدن 
شركت شده بود؟

بله! حتماً شما هم اين جمله معروف «معطل ماندن 
ظرفيت ها» را شنيده ايد. جمله اى كه بعضى حتى 
نگاه طنز به آن داشتند تا نروند سراغش؛ ولى اينجا 
واقعاً اين گونه بود. يكى از بدترين مشــكلات اين 
شركت و اقتصاد كشور ما به شكل عمومى همين 
ظرفيت هايى اســت كه معطل مانده است. مثلاً 
ما اينجا يك خط توليد داشــتيم كه اگر بخواهد 
كامل كار كند، ســه مرحله فعاليت دارد. يكى از 
دســتگاه هاى اين خط خراب شده است و تعمير 
آن 150 ميليون هزينه دارد. اين باعث شــده دو 
مرحلــه خط ناكارآمد شــود. كارى كه من كردم 
اين بود كه مرحله اول را احيا كردم. به اين شكل 
همين خط كه بدون استفاده بود، ماهانه حدود 20 
ميليون ســودده شده و اپراتورش هم برگشته سر 
كار. يا يك ظرفيت ديگر سردخانه ماست. سردخانه 
شركت هميشه با كمتر از 50 درصد ظرفيت كار 
مى كــرد كه با تلاش پرســنل و همكارى فضاى 
باقيمانده در ســردخانه را اجــاره داديم يا انبارها 
و ســوله هاى شــركت، محوطه پاركينگ هايمان 

و چندين و چند ظرفيت ديگــر را كه به صورت 
درســتى از آن ها بهره بردارى نمى شد به فضايى 
ســودده براى شركت تبديل كرديم؛ به اين شكل 
از ظرفيت هايى كه خوابيده بود استفاده اقتصادى 
كرديم. يكى ديگر از ظرفيت هاى ما نيروى انسانى 
بود؛ من حلقه مشــاوران بيرونى را تعطيل كردم 
و از توانمنــدى نيروهاى داخلى 
مشاور  بهترين  نمودم.  استفاده 
من همان مدير خــط و اپراتور 
خطوط توليد اســت؛ البته من 
هم بايد به آن ها جهت بدهم و 
از آن ها كار بخواهم. اين طورى 

آن ها هم رشد مى كنند.

يعنى فقط با فعال كردن 
پيدا  موفقيت  ظرفيت هــا 
دور  كمى  اينكــه  كرديد؟ 
از ذهن اســت؟ مگر چقدر 

ظرفيت داشتيد؟
نه! ما يكسرى بخش هاى هزينه زا هم داشتيم. مثلاً 
ما سه محصول داشــتيم كه توليدشان به شكل 
موجود اصلاً به صرفه نبود و اين محصولات رسماً 
ضررده بودند. مثلاً «آب آشاميدنى» ما ضرر ده بود. 

آب ميوه سانديس و سس ما ضررده بود.

 با اين ها چه كرديد؟ تعطيل كرديد؟
بله!

 واقعاً ؟
توليد آب معدنى را در داخل شركت تعطيل كرديم 
و الان به شــكل برون سپارى با بسته بندى جديد 
آن را به بازار عرضه مى كنيم. دو مشــكل داشتيم 
با بسته بندى قديمى كه خيلى هزينه زا بود. يكى 
اينكه بايد قوطى ها را بادشــده مى خريديم و اين 
هزينه و فضاى زيادى طلــب مى كرد، دوم اينكه 
قوطى هــاى قديمى (درهاى معمولى) داشــت و 
هزينه تمام شــده آن خيلى زياد بود. در نتيجه با 
يك شــركت كه از بطرى هاى سبك تر و درهاى 
كوتاه اســتفاده مى كرد، مذاكره كرديم. حالا آن 
شــركت با برند ممتاز رضوى برايمان آب معدنى 

مى زند با هزينه خيلى كمتر.
آب ميوه سانديســى را هم به اين دليل كه هزينه 
توليــد خيلى زيادى دارد و ذائقــه مردم هم الان 
عوض شــده، به طور موقــت از خط توليد حذف 
كرديم و پس از بررســى و تحقيق اين محصول، 
با فرمول جديد و بهاى تمام شــده مناســب و به 
صورت محصول با حاشيه سود منطقى دوباره وارد 
بازار گرديد.ســومين محصول سس هاى توليدى 
شــركت بود كه بــا توجه به اينكــه محصول در 
شهرك صنعتى توليد مى شد هزينه هاى توليدى 
آن به نســبت ســفارش ها و حجم فروش توجيه 
نداشــت، لذا با تدابير اتخاذ شده توليد خط سس 
به صورت اجاره واگذار گرديد تا پس از توسعه بازار 
و افزايش حجم سفارش ها مجدداً در اين خصوص 

تصميم گيرى شود. 

 يك مسئله جدى در شركت هاى عمومى 
نيروى  مسئله  غير خصوصى)  (شركت هاى 
انسانى اســت؛ از يك طرف نيروى انسانى 
تعصب چندانى روى كليت كار ندارد و شايد 
به همين دليل با هدف ارتقاى بازدهى معمولاً 
حجم نيروى انسانى زياد مى شود، شما با اين 
دو مشكل يعنى عدم انگيزه و تعداد بالاى 

نيرو روبه رو نيستيد؟
بله! اتفاقاً اين دو مشكل را ما در دوره قبل خيلى 
جدى و شديد داشتيم. مثلاً كارگرها چون نااميد 
شده بودند و فاصله بين مديريت و آن ها زياد بود، 
مدام زنگ مى زدند به اداره بهداشت و گزارش هاى 
غلط مى دادند. نيروى مازاد هم داشــتيم. ما 120 
نيروى مشغول داشــتيم كه به راحتى حدود 70 
نفر اضافه بود؛ البته در شــرايط آن زمان، ولى با 
فعال كــردن ظرفيت هاى تعطيــل، اين تعداد به 
حدود 35 نفر رسيد. مسئله ديگر در حوزه نيروى 
انسانى اضافه كارى ها بود. اضافه  كارهايى كه نياز 

نبود.
همه اين ها را فقط با يك روش اساسى حل كرديم؛ 
صحبت و گفت وگو. پرســنل را نســبت به آينده 
شركت حساس كرديم. يك روز همه را جمع كردم 
و ماجرا را برايشــان تعريف كردم. اينكه شــركت 
زيان ده، عملاً ورشكســته و در آســتانه تعطيلى 

اســت. اينكه نيروى انســانى هزينه زيادى روى 
دست شركت گذاشــته و راهكارش اين است كه 
كار بيشتر و بهينه تر شود. از آن طرف شخصاً رفتم 
پيش دادستان و ديگر مراجع نظارتى در خصوص 
مشــكلات شــركت و ارائه راهكارى براى عبور از 

بحران همفكرى و تقاضاى مساعدت كردم. 
چنــد نفرى هــم نيــروى مازاد 
داشتيم كه نامه زديم به سازمان 
مركزى و از آن ها خواستيم هرجا 
نيروى انسانى نياز دارند از طريق 

اين شركت تأمين نمايند.
پرســنل هم وقتــى ديدند بين 
و خودشــان  عالــى  مديريــت 
همدلانه  خيلى  نيست  فاصله اى 
همكارى كردند. با اينكه بخشى 
از درآمدشــان حذف شد (چون 
اضافه كار را مديريت كرديم) ولى 
وقتى ديدند مــنِ مدير هم براى 
خودم هيچ عايدى برنداشــته ام 

با رغبت همراهــى كردند؛ چون لمس كردند كه 
به معناى واقعى كلمه تيم ورك اتفاق مى افتد.

 توليدتان هم تغييرى كرده است؟ يعنى با 
توجه به اينكه خطوط توليد شما ضرر مى داد، 

توليد شما كمتر شده يا بيشتر؟ 
مهم تر از آن، موجودى انبــار بود. ما 26 ميليارد 
تومان موجودى انبار داشــتيم! ايــن رقم بزرگى 
است براى شركتى مثل ما. ما همه اين موجودى 
را مديريــت كرديم و به بــازار عرضه كرديم. الان 
موجودى انبار شــركت كمتر از 2 ميليارد است. 
روش را عوض كرديم؛ از آنجا كه مشكل نقدينگى 
در حال حاضر يكى از جدى ترين مشكلات شركت 
است، ابتدا سفارش مى گيرم، بعد توليد مى كنم. 
يكــى ديگر از تغييــرات هم اين بــود كه خريد 
مواد اوليه را هوشــمندانه كردم؛ يعنى تصميم به 
خريد ميوه، حبوبات، غلات و... در زمان مناســب 
و با قيمت مناسب گرفتم. بهره بردارى از سيستم 
برنامه ريزى و نظارت مستمر بر موجودى ها باعث 
عدم ضايع شــدن موجودى كالا و كاهش ارزش 

موجودى ها شده است.

 در حوزه فروش هم اتفاق خاصى افتاد يا 
آنجا مشكلى نداشتيد؟

مشكل داشتيم ولى جنس آن با مشكلات توليد 
و نيــروى انســانى متفاوت بــود. در اينجا رفتم 
ســراغ شركت توزيع و پخش البرز كه از قبل هم 
محصولات ما را توزيــع مى كرد. اما به دليل يك 
ســوءتفاهم در دوره قبلى روابطمان قطع شــده 
بود. اين رابطــه را احيا كرديم و الان در خيلى از 
اســتان ها و شهرهاى كشور كه حتى شركت هم 
نماينده ندارد، محصولات ما به فروش مى رســد؛ 
البته خدا هــم به ما كمك زيادى كرده اســت. 
مثلاً ما صادرات خيلى خوبى به عراق داشــتيم. 
از طريق يك لينك ايرانى چندين كانتينر آبميوه 
قوطى فرستاديم عراق. تازه قرارداد بسته بوديم كه 
خورديم به بحث تحريم ها و كمى كند شد، پس 
از آن هم كه فصل سرما آمد؛ اما راهكارهايى پيدا 
كرده ايم كه ان شااالله از عيد به بعد روند صادرات را 

دوباره از سر بگيريم.
يــك اتفاق خوب ديگر هم كه در حوزه توزيع رخ 
داد و رفتيم به سمتش اســتفاده از ظرفيت هاى 
داخلى آســتان بود. بعنوان مثال بــراى اولين بار 
ما برنج و ســبزى سرخ شده مهمانســرا را تامين 
مى كنيم. يا مثلا برنج و حبوبات معاونت امداد را. 
خوب، اين ظرفيت هاى توزيعى از قبل هم وجود 

داشت ولى كسى سراغش نرفته بود.

 برنامه هاى آينده تان چيست؟ كارى مانده 
كه انجام نداده باشيد؟

تا اينجا من سعى كرده ام همه چيز فرآيندى باشد 
كار قائم به شــخص اصيلى جلو نرود، به همين 
دليل اگر همين امروز بــه من بگويند، ديگر در 
شركت نيستى، باز هم كار شركت انجام مى گردد. 
اما براى آينده اولين كارى كه بنا دارم انجام دهم 
احياى برندهايمان است. ما چهار برند داريم كه 
در حال حاضر فقط يكى فعال است؛ ممتازرضوى. 
تاقبل از ممنوع شدن صادرات، رب ما به روسيه، 
اســتراليا، عراق، افغانستان و خيلى جاهاى ديگر 
صادر مى شــد. همين الان وزارت بهداشــت كه 
سختگيرترين نهاد نظارتى روى 
مواد غذايى اســت، سالى يك 
بار زنگ مى زند و رســماً اعلام 
مى كند بنا دارد رب پرســنلش 
را از ما بگيرد. اما اين برند هنوز 
جايگاه واقعى خــودش را پيدا 
نكرده. برندهاى تقديس، رضوى 
و تكديس هم جايگاه خودشان 

را ندارند. 
ان شاءاالله شــركت فرآورده هاى 
غذايــى رضوى بايد بــه جايى 
برسد كه محصولات متنوع آن با 
برندهاى مختلف روى قفسه همه 

 هايپرماركت هاى اصلى شهرها باشد.

 به عنوان پرســش آخر، تحريم ها چقدر 
روى كار شما اثرگذار بوده است؟

واقعيت اين است كه بدون تأثير نيست. بالاخره 
من بعضى قوطى ها و مواد اوليه را وارد مى كنم؛ 
اما اين مشكلات به شكل كنونى حل نمى شود. 
دولت خيلى ســريع بايــد زمينه هاى جايگزين 
را فراهــم كند و زيرســاخت هاى ارتباطى را راه 
بيندازد، بقيه كار با من و امثال من. مثلاً يكى از 
اين راهكارها همين ارز مشترك است يا فروش 
و صادرات ريالى؛  ما به افغانستان صادرات ريالى 
داشتيم ولى دولت اصرار داشت كه بايد مابه ا زاى 
صادرات ارز وارد ســامانه نيما شود. يكى ديگر از 
زيرساخت ها ارز مشترك با كشورهاست. مبادله 
كالا به كالا و زمينه ســازى براى راه اندازى خط 
توليد در كشور ثالث و خط اعتبارى هم راهكارى 
ديگر است. اگر زيرســاخت ها فراهم باشد، ما از 
همه اين ترفندها مى توانيم اســتفاده كنيم. آن 
وقت هيچ چيز نمى تواند جلوى رشد و شكوفايى 

را بگيرد، حتى تحريم.

روايتى از شركت فرآورده هاى غذايى رضوى كه ترازش در يك سال 10 ميليارد تومان مثبت شد

بازگشت از مرز ورشكستگى با مديريت جهادى

من حلقه مشاوران 
بيرونى را تعطيل 

كردم و از توانمندى 
نيروهاى داخلى 
استفاده نمودم. 

بهترين مشاور من 
همان مدير خط 
و اپراتور خطوط 

توليد است

بــــــــرش
بهره بردارى از 

سيستم برنامه ريزى 
و نظارت مستمر 

بر موجودى ها 
باعث عدم ضايع 

شدن موجودى 
كالا و كاهش ارزش 

موجودى ها 
شده است

بــــــــرش

توليت آستان مقدس 
حضــرت معصومــه(س) گفت: با 
حضور حجت الاسلام والمسلمين 
رئيسى در مقام توليت آستان قدس 
رضوى فضاى مستعدى براى اجراى 
منويــات و راهبردهــاى فرهنگى 
مقــام معظم رهبرى فراهم شــد، 
اگر يك فضاى معنوى تنها وسعت 

نخستين نشست 
تخصصــى «مــوزه   درمانــى» به 
مناسبت هفته پژوهش در كتابخانه 
و موزه ملى ملك در پايتخت برگزار 

نشســت تخصصى «موزه درمانى» 
، ساعت 
 در كتابخانــه و موزه ملى ملك 

گذرى بر مسابقات فرهنگى اداره توليدات آستان قدس رضوى

شناخت معارف رضوى در قالب مسابقات فرهنگى

خبر

 آستان  برگزارى مسابقات فرهنگى در مجموعه اى منسوب 
به امام هشتم(ع)، بهانه اى براى شناخت بيشتر معارف رضوى 
بوده و بهترين راه براى تشويق مخاطبان به مطالعه و سوق 
دادن آنان به سمت يادگيرى راهكارهاى صحيح زندگى است. 

  شركت 10 ميليونى در مسابقات
از ســوى اداره توليدات فرهنگى آســتان قدس رضوى، در 
طول ســال مسابقات فرهنگى مختلفى با موضوعات متنوع 
برنامه ريزى مى شود و با ارائه برگه هاى ويژه مسابقه يا مطالبى 
در قالــب كتاب هاى متعدد به زائران و مجــاوران بارگاه آقا 
على بن موسى الرضا(ع)، زمينه يك رقابت علمى، سرگرمى و 
آموزشى را در اين آستان مقدس فراهم مى كند. با توجه به 
اهميت كتاب و كتابخوانى از ســال 1386 بخش مسابقات 
فرهنگى در حرم مطهر رضوى فعال شده و به طور اختصاصى 
در چهار حوزه كــودك، نوجوان و جوان و عموم زائران اجرا 
مى شود كه از آن ســال تاكنون بيش از 10 ميليون نفر در 
مسابقات كتابخوانى انتشارات معاونت تبليغات اسلامى آستان 
قدس رضوى شركت كرده اند. سه برهه زمانى در طول سال 
از اهميت خاصى در حرم مطهر رضوى برخوردار اســت كه 
به دليل حضور تعداد زياد زائران در سه مناسبت عيد نوروز، 
ميلاد امام مهربانى ها و شــهادت امام رضا(ع)، بزرگ ترين و 

محورى ترين مسابقات فرهنگى، در اين ايام اتفاق مى افتد.

 مسابقات رضوى بهانه اى براى زيارت
يكى از اهداف برگزارى مســابقات در طول سال و بخصوص 
ايــام دهه كرامــت، ارتقاى معرفــت زائران در مــورد امام 
رضا(ع) و زيارت از طريق مســابقات است. هدف ديگر اين 
حركــت فرهنگى، غنى ســازى اوقات فراغــت زائر پس از 
زيارت و به عبارتى ترويــج فرهنگ رضوى و دينى و هدف 
سوم، ســرگرمى كودكان و انتقال محتوا و پيام هاى كوتاه و 
فرهنگى به آن هاســت. از سال 86 تاكنون بيش از 100 نفر 
از شركت كنندگان مسابقات فرهنگى حرم مطهر رضوى از 
كمك هزينه كربلا بهره مند شــده اند و افزون بر 300 نفر از 
دورترين و نزديك ترين نقاط كشور و از استان هاى مختلف، 
كمك هزينه مشهد مقدس و 8000 نفر هداياى فرهنگى از 
آســتان قدس رضوى دريافت كرده اند. طبق آمار به دست 
آمده، حوزه عموم بيشــترين تعداد شركت كننده مسابقات 
فرهنگى را بــه خود اختصاص داده اســت. نحوه آگاهى از 
برگزارى مسابقات فرهنگى آستان قدس رضوى و چگونگى 
پاسخ دهى به ســؤالات به اين شكل اســت كه كتاب هاى 
مســابقات كتابخوانى در برنامه هاى حــرم، ادارات و مراكز 
فرهنگى توزيع مى شود و سؤالات از محتواى كتاب توليد و 

كتاب همراه با مسابقه در اختيار مخاطب قرار داده مى شود. 

 معرفت امام رضا(ع)
ندا حاجى پور، جوانى است كه ماه گذشته از تهران ميهمان 
امام رضا(ع) شد. او كه از طريق بيلبوردها از برگزارى مسابقات 
اطلاع پيدا كرده بود، قصد داشت تا جايى كه فرصت دارد در 
مسابقات حرم شركت كند و همين كار را نيز كرد و برگزيده 
شــد. حاجى پور با ابراز خوشــحالى از اينكه سالى دو يا سه 
بار به اين ملجأ شريف مشرف مى شــود، مى گويد: «هر بار 
كه به زيارت امام هشــتم(ع) مى آيم، در مسابقات فرهنگى 
اين آستان مقدس هم شركت مى كنم. براى من مسابقه «تا 

بهشت» از جالب ترين و جذاب ترين مسابقات بوده است».
او اضافه مى كند: «برنده شدن، ملاك و معيار شركت كردنم 
نيست، بلكه با شــركت در اين مسابقات به معلوماتم اضافه 
مى شــود و در واقع غذاى روحم با مطالعه منابع مســابقات 
فرهنگى حــرم مطهر رضــوى تأمين مى شــود». فهيمه 
كيانى مقدم از ســبزوار هم يكى ديگر از شــركت كنندگان 
مســابقات فرهنگى آستان قدس رضوى است كه تا به حال 
حدود 10 پاسخنامه به بخش مسابقات اين آستان مقدس 

ارسال كرده و مسابقه «غريب پيروز» آخرين آن ها بوده است. 
كيانى مقدم، مســابقه را بهانه اى براى افزايش معرفت درباره 
امام رضا(ع) مى داند و مى گويد: «دو ســال اســت از طريق 
دوســتم كه خادم حرم مطهر امام رضا(ع) است با مسابقات 
آشنا شدم و سعى مى كنم در بيشتر آن ها شركت كنم. چون 
مطالبى كه در منابع اين مســابقات بيان شده، بيشتر جنبه 
آگاهى بخشــى مخاطب از ارزش هاى دينــى و معارف اهل 
بيت(ع)دارد؛ بنابراين با مطالعه اين مباحث به نيازهاى فطرى 

خودم مى رسم».

 درياى بى كران معنويت
برگزيده شــدن در هر مســابقه اى از لذت خاصى برخوردار 
است، اما اگر اين برگزيده شدن در حرم مطهر امام رئوف(ع) 
اتفــاق بيفتد، حلاوت آن دوچندان مى شــود. اين در حالى 
است كه شركت كنند گان در مسابقات فرهنگى بارگاه منور 
امام مهربانى ها خواه برنده باشــند و خواه نباشند، از درياى 
بى كران معنويت اين بارگاه مقدس بهره مند خواهند شــد و 
اين بزرگ ترين امتياز مسابقات حرم مطهر رضوى محسوب 

مى شود.
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مراسم تجليل از برترين هاي مسابقه ايده موزه آستان قدس رضوي با حضور 
مهندس مهدى چمران و مسئولان فرهنگى آستان قدس برگزار شد.

40 ساله است و هنوز در ابتداى راه. به قول خودش جايگاه واقعى اش كلينيك 
صنعت اســت و قصد دارد در آخر هم همانجا برود. وقتى مى پرســيم چرا؟ 
مى گويد: «من هدفم را در زندگى پيدا كرده ام. بايد همه شركت هاى زيان ده و 
همه صنايع بيمار را درمان كنم. اين طورى خدمتم را به مملكت كامل كرده ام 
و به هدفم رسيده ام».حميد رضا اصيلى متولد سال انقلاب در مشهد و در حال 
دفاع از پايان نامه دكترى است. او از 18 سالگى در دستگاه آستان قدس رضوى 
مشغول به فعاليت بوده. از سازمان حسابرسى شروع مى كند اما خيلى زود به 

سمت مديرى سرمايه گذارى هاى منطقه ويژه سرخس مى رسد. پس از مدتى 
به سازمان مركزى آستان قدس رضوى منتقل مى شود و رئيس اداره بودجه 
مى شود و سرانجام كار در سازمان مركزى را با پست مديريت برنامه و بودجه به 
اتمام مى رساند. در سال 1393 و كمى پيش از منصوب شدن توليت جديد به 
عنوان مدير مالى به صورت مامور به خدمت وارد شركت در حال ورشكستگى 
فرآورده هاى غذايى رضوى مى شود. به گفته خودش اگرچه تنزيل رتبه مى شود 

اما برايش فرقى نمى كند و با شدت بيشتر تلاش مى كند.
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

پيشنهاد جديد مجلس براى سهميه بندى بنزين در سال 98    پور ابراهيمى رئيس كميسيون اقتصادى مجلس گفت: يكى از پيشنهادهاى ما اين است كه قيمت سوخت را به شكلى در سال 98 ثابت 
نگه داريم، اما برخى از خودروهاى شخصى كه حدود 60 درصد از مصرف روزانه را تشكيل مى دهند سهم مشخص براى مصرف آن ها در نظر گرفته شود و براى خودروهاى حمل و نقل عمومى سهم بيشترى در نظر 

گرفته شود و مصرف بيشتر از آن از محل اخذ عوارض مابه التفاوت به صورت پلكانى به دولت برگشت كند.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i rقيمت آجيل شب يلدا اعلام شد
آجيل  و  خشكبار  اتحاديه  رئيس 
يلدا را اعلام كرد و  قيمت آجيل شب 
نوع  دو  يلدا  آجيل  براى  امسال  گفت: 
قيمت گذارى انجام شده است.مصطفى 
احمدى با بيان اينكه امسال براى آجيل 
انجام  گذارى  قيمت  نوع  دو  يلدا  شب 
شده است، گفت: در همين راستا، آجيل 
شب يلدا با پوست كيلويى بين 60 تا 80 هزار تومان در عمده فروشى ها و آجيل 
شب يلدا با مغز بين 80 تا 100 هزار تومان در عمده فروشى ها عرضه مى شود.
احمدى گفت: 10 درصد سود خرده فروشى نيز به اين ارقام افزوده خواهد شد. 

جزئيات شيوه بخشودگى جرايم برخى وام ها
فرهاد دژپسند وزير اقتصاد با بيان اينكه جرايم وام هاى بانكى بخش كشاورزى، 
شامل بخشودگى مى شود، گفت: بخشودگى جرايم ديركرد در پرداخت وام هاى 
كشــاورزى در دســتور كار قرار گرفته، اما در مورد بخشش سود اين تسهيلات 
تصميمى گرفته نشــده. افرادى كه داراى جريمه و بدهكارى معوق هســتند، 
مى توانند با انعقاد قرارداد با بانك هاى عامل، مشــخص كنند كه ظرف چه مدت 

بدهى خود را مى پردازند.

دلار وارد كانال 9000 تومانى شد
دلار امروز با كاهش قيمت روبه رو شد و 
9995 تومان معامله مى شود. قيمت دلار 
تزريقى در صرافى هاى دولتى با كاهش 
قيمت 190 تومانى نسبت به صبح ديروز 
9995 تومان تعيين شــده است.قيمت 
فروش يورو نيــز در صرافى هاى دولتى 
با كاهش 150 تومانى نســبت به صبح 

ديروز 11 هزار و 900 تومان رسيده است.

كاهش قيمت 150 هزار تومانى سكه در يك روز
محمدولى رئيس اتحاديه طلا و جواهر با بيان اينكه سكه نسبت به ديروز 130 
هزار تومان كاهش قيمت داشته است، گفت: اميدواريم روند نزولى طلا و ارز در 

يك رقمى به ثبات برسد تا مردم و بازارى ها با اطمينان خريد و فروش كنند.

واردات لاستيك با ارز 4200 تومانى
محمد اسلامى وزير راه و شهرسازى گفت: قرار است لاستيك و مواداوليه آن در 

زمره كالاهاى اساسى تلقى شده و با ارز 4200 تومان وارد كشور شود.

گيت هاى اخذ عوارض در آزادراه ها جمع آورى مى شود 
امير امينى معاون برنامه ريزى و مديريت منابع وزارت راه و شهرسازى از جمع آورى 
گيت هاى اخذ عــوارض در آزادراه ها خبر داد. وى بــا بيان اين كه امروز تكليف 
سرمايه گذاران بخش حمل و نقل كاملاً مشخص است، افزود: الكترونيكى كردن و 
جمع آورى عوارض آزاد راه ها يكى از برنامه هايى است كه امسال عملياتى مى شود.

80 درصد تسهيلات بانكى در اختيار 200 نفر است
امير خجســته نماينده مجلس و رئيس فراكسيون مبارزه با مفاسد اقتصادى و 
شفافيت با بيان اينكه 80 درصد تسهيلات بانكى در اختيار 200 نفر است، گفت: 
يكى از بانك هاى خصوصى 130 هزار ميليارد تومان ســپرده هاى مردم را جذب 

كرده است.

خبر

11 هزار و 900 تومان رسيده است.

قيمت آجيل شب يلدا اعلام شد

 اقتصــاد/ فاطمه معتمدى   بالا بودن ميزان 
فرار مالياتى در كشــور سبب شده است از ايران 
به عنوان كشور بهشت فرار مالياتى ياد شود! اين 
در حالى است كه دولت براى تأمين درآمدها به 
واســطه تحريم و مشــكل فروش نفت با چالش 
مواجه است. در حالى كه ماليات مى تواند بهترين 
منبع مطمئن براى تأمين درآمدهاى كشور باشد، 
اما معافيت بخش قابل توجهــى از اقتصاد براى 
پرداخت ماليات در كنار فرار مالياتى سبب شده 
است از اين ابزار پر قدرت و قابل اتكاء بخوبى براى 

چرخاندن چرخ اقتصاد استفاده نشود.
رئيس كميسيون اقتصادى مجلس شوراى اسلامى 
گفت: به اندازه بيــش از 30 تا 40 درصد ماليات 
قابل وصول در كشــور، فرار مالياتى وجود دارد و 
اين ميزان اگر وصول شــود به راحتى جايگزين 
منابعى مى شود كه مى خواهيم از محل كاهش 
سهم صندوق توسعه ملى براى كشور ايجاد كنيم.
پورابراهيمى به علت اصلى ضعف در اخذ ماليات ها 
اشاره كرده و گفته است متأسفانه دولت ها به علت 
آسانى كسب درآمد از محل فروش نفت، بشدت 
علاقه مند هستند از اين محل هزينه هاى خود را 
تأمين كنند به همين علت نگاه كوتاه مدت دارند و 

رويكرد بلندمدت در اين زمينه ندارند.
پورابراهيمى با بيان اينكه كاهش هزينه هاى دولت 
از الزامات بودجه سال آينده است، اضافه كرد: اين 
كاهش كمك مى كند تــا منابع درآمدى را بهتر 
اداره كنيم و بايد از منابع جايگزين نفتى استفاده 
كنيم. وى ابراز كرد: كليات طرح ماليات بر عايدى 
سرمايه در كميسيون امور اقتصادى تصويب شده 
اســت و وارد جزئيات شديم و موضوع ايجاد پايه 
جديد مالياتى در اقتصاد كشور در حال پيگيرى 

است.

  سهم 7 درصدى!
يك كارشناس امور مالياتى با بيان اينكه سيستم 
مالياتــى در واقع به مثابه كارخانه اى اســت كه 
خوراك آن اطلاعات و داده هاى مالياتى اســت، 
اظهار داشــت: هر چه سيستم مالياتى مكانيزه، 
الكترونيكى و كامل تر باشــد به همان نسبت هم 

كاركرد موفق ترى دارد.

در  زنگنه  كــرد  غلامرضــا 
گفــت و گو بــا خبرنگار ما 
اطلاعات  تمــام  بايد  افزود: 
كشور اعم از معاملات بانكى، 
ثبتى، املاك، شهردارى ها و 
گمركات از منابع مختلف وارد سيستم مالياتى 
شود در آن وقت مى توان به اخذ ماليات صحيح 

و كامل اميدوار بود. 
وى اضافه كرد: در حال حاضر 
مى تــوان گفت فــرار مالياتى 
حدود 40 درصد توليد ناخالص 
داخلى است. در كشورهاى دنيا 
ميزان ماليات دريافتى بين 15 
تــا 25 درصد توليــد ناخالص 
داخلى اســت در حالى كه در 
ايران اين عدد كمتر از 7 درصد 

است.

 مردم به سمت چند دفترى 
براى فرار ماليات ترغيب 

مى شوند
وى بــا بيان اينكه بخشــى از فــرار مالياتى به 
سيستم اطلاعات كشور بر مى گردد كه اطلاعات 
كامل وجامعى در اختيار ســازمان امور مالياتى 
نيست و به عبارت ديگر دولت الكترونيكى به آن 

معناى كامل نداريم،گفت:وقتى اطلاعات كامل 
نباشد عده اى ممكن است به تور مالياتى بيفتند 
وعده اى هم نه. دارنــدگان فعاليت هايى مانند 
شــركت هاى ثبت شــده، مغازه دارها و حقوق 
بگيران در تور مالياتى قرار دارند، اما هســتند 
افرادى كه با يك خــط تلفن همراه ميليارد ها 
تومــان معامله جابــه جا مى كننــد در حالى 
كــه هيچ جايى ثبــت و ضبط 
نمى شــود. وى ادامه داد: اينكه 
چقدر ســازمان امــور مالياتى 
را  مالياتى  توانسته طرح جامع 
اجرايى و يا ســاختار مالياتى را 
به روز كند و موضوعاتى مانند 
راندمان كارى نيــز از مباحث 

مهم در امر فرار ماليات است.
وى با اشــاره بــه اينكه مقوله 
فــرار مالياتى ريشــه قوانين و 
ســاختارى نيــز دارد، گفــت: 
از ســوى ديگر وقتــى به خود 
اظهارى مــردم در امر ماليات 
توجــه نمى شــود و ماليات ها 
عمومــاً به صورت على الرأس بريده مى شــود، 
مردم به ســمت چند دفترى براى فرار ماليات 
ترغيب مى شوند در حالى كه بايد اعتمادسازى 

كرد.

 فرار مالياتى مربوط به بخش هايى مانند 
اقتصاد زيرزمينى و قاچاق و دلالى است

عضو شوراى عالى مشاوران رسمى مالياتى كشور 
ادامه داد: از ســوى ديگر خواست مردم است كه 
بداننــد دولت ماليات دريافتــى از آنان را در چه 
حوزه هايى خرج كرده است؛ بنابراين پاسخگويى و 
انتشار خدمات ارائه شده به كشور از محل ماليات 
دريافتى از ديگر عوامل مؤثر براى علاقه مندى و 
ارتقاى اعتماد مردم براى پرداخت ماليات است. 
به هر ميزان اعتماد مردم بيشــتر شود به همان 
تناسب پرداخت ماليات افزايش مى يابد.وى درباره 
سهم دانه درشت ها در فرار مالياتى تصريح كرد: 
افرادى مانند حقوق بگيران، مغازه دارها و صاحبان 
شــركت و بنگاه هاى ثبت شده و مشخص، فرار 
مالياتى ندارند ممكن است عده اى با حساب سازى 
ميزان ماليات كمى پرداخت كنند، اما فرار مالياتى 
ندارند در حالى كه مقوله فرار مالياتى مربوط به 
بخش هايى مانند اقتصــاد زيرزمينى و قاچاق و 
دلالى است كه با يك تلفن گاهاً رقم هاى كلانى 
را معامله مى كنند. به گفته وى كشور حدود 50 
درصد توليد ناخالص داخلى ماليات كمتر مى گيرد 
كه بخشــى از آن مربوط به معافيت هاى قانونى 
مالياتى و قسمتى هم مربوط به فرار مالياتى است.

  افرادى كه فرار مالياتى دارند عمدتاً 
به باندهاى قدرت وصل هستند و از توان 

لابيگرى بالا برخوردارند
ماليات  حوزه  كارشناس  يك 
نيز اظهار داشت: در كشورى 
كه نظم و انضباط مالى وجود 
باشد و شهروندان به  نداشته 
خودى و غير خودى تقســيم 
شــوند و تا زمانى كه شــهروندانى كــه ماليات 
پرداخت مى كنند خروجى ايــن پرداختى را در 
قالب هايى مانند ارتقــاى رفاه اجتماعى نبينند 

بحث فرار مالياتى وجود دارد.
دوانى در گفت و گو با خبرنــگار ما درباره چرايى 
بالا بودن ميزان فرار مالياتى در كشــور در حالى 
كه شيوه هاى فرار مالياتى و راهكارهاى برخورد با 
آن مشخص است، افزود: عزم جدى براى برخورد 

با فــرار مالياتى وجود ندارد در حالى كه مى توان 
بخوبى با افرادى كــه به عمد از پرداخت ماليات 
طفره مى روند، برخورد كرد.افرادى كه فرار مالياتى 
دارند عمدتاً به باندهاى قدرت وصل هستند و از 

توان لابيگرى بالا برخوردارند.

 80 درصد ماليات كشور را 20 درصد 
مؤديان مالياتى پرداخت مى كنند

وى با اشــاره بــه اينكه طبق مــاده 274 قانون 
ماليات ها، فرار مالياتى جرم تلقى شــده اســت، 
تصريح كرد: اگر جرم بودن فرار مالياتى اجرا شود 
موضوع حل مى شود. نرخ مؤثر ماليات در ايران با 
احتساب مواردى مانند عوارض شهردارى بين 10 
تا 11 درصد بيشترنيســت. همچنين دولت بايد 
به مردم شفاف گزارش دهد. دوانى ادامه داد: در 
حال حاضر 80 درصد ماليات كشور را 20 درصد 

مؤديان مالياتى پرداخت مى كنند.
وى ادامه داد:تاكنون سازمان امور مالياتى گزارشى 
از ميزان دريافت ماليات و هزينه كرد آن به مردم 
ارائه نداده است در حالى كه لازم است. وى با بيان 
اينكه در هيچ كجاى دنيا 30 درصد توليد ناخالص 
داخلى معاف از ماليات نيست،گفت:اين وضعيت 
نشــان مى دهد اقتصاد كشور مخرب است و پويا 
و كارآمد نيست.در كشورى مانند آمريكا اقتصاد 

پنهان آن حدود 7 درصد است.

 ماليات نمى دهند چون نمى خواهند 
ديده شوند

يك كارشناس مسائل مالياتى نيز اظهار داشت:فرار 
مالياتى قابل شناســايى است و راه مقابله با فرار 
مالياتى تنها از طريق توجه به تراكنش هاى بانكى 
است كه البته موضوع كنترل تراكنش هاى بانكى 
مطرح شد، اما به دليل مقاومت در برابر آن تصويب 
نشــد.مرتضى اكبريان در گفت و گو با خبرنگار ما 
افزود: بايد توجه داشت دليل فرارمالياتى عده اى 
تنها بــه خاطر عدم تمايل بــه پرداخت ماليات 
نيست، بلكه قصد ندارند ديده شوند و به اصطلاح 
ردشــان را بزنند در واقع حاضر نيستند نوع كار 
وفعاليت آن ها مشخص شود اين ها افرادى مانند 

قاچاقچيان و دلالان هستند.

چه چيزى ايران را به بهشت 40 درصد فرارى مالياتى تبديل كرده است 

معافيت مالياتى براى اهالى لابى و دلالى!

 فرار مالياتى مربوط 
به بخش هايى مانند 

اقتصاد زيرزمينى 
و قاچاق و دلالى 
است كه با يك 

تلفن گاهاً رقم هاى 
كلانى را معامله 

مى كنند

بــــــــرش
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سخنگوی کمیسیون آموزش  و تحقیقات مجلس:
آموزش و پرورش با ۱۰ هزار میلیارد تومان بدهی 

وارد سال ۹۸ می شود
کمیســیون  ســخنگوی  خانه ملت: 
آمــوزش  و تحقیقــات مجلس معتقد 
اســت آموزش و پرورش با بیش از ۱۰ 
هزار میلیارد تومان بدهی وارد سال ۹۸ 
خواهد شد. سیدحمایت میرزاده گفت: 
از آنجا که آموزش و پرورش در ســال 
۹6 نتوانست تمام مطالبات فرهنگیان را 

پرداخت کند ناچار شد در سال جاری و از بودجه ۹7 برخی بدهی ها و هزینه های 
سال گذشته را پرداخت کند بنابراین در حال حاضر این وزارتخانه علیرغم کمبود 
بودجه برای نیازهای روزمره موظف است مطالبات فرهنگیان از سال های گذشته 
را نیز بپردازد. وی خاطرنشان کرد: آموزش و پرورش از سال ۹۸ تاکنون بدهی های 
بسیاری دارد مبلغ این بدهی دقیق مشخص نیست چراکه میان سازمان برنامه و 

بودجه و آموزش و پرورش در این رابطه اختلاف وجود دارد.

یک مسئول مطرح کرد
وزارتخانه میراث فرهنگی

 ۴۰ درصد از سازمان کنونی کوچک تر می شود
خانه ملت: عضو کمیســیون مشترک 
تبدیــل ســازمان میــراث فرهنگی به 
وزارتخانه معتقد است با تصمیم مجلس 
بــرای این تبدیــل، وزارتخانــه میراث 
فرهنگــی ۴۰ درصد از ســازمان کنونی 
کوچکتر خواهد شد. مهرداد بائوج لاهوتی 
اضافه کرد: در مصوبه مجلس برای تبدیل 

ســازمان میراث فرهنگی به وزارتخانه بر کوچک سازی تأکید شده؛ بدین معنا که 
باید یک معاونت خود را حذف کند؛ بنابراین نه تنها بزرگ نمی شود که کوچک هم 
خواهد شد. بر اساس قانون برنامه ششم دولت باید سالانه 3 درصد کوچک شود تا 
در پایان برنامه شــاهد کوچک شدن ۱5 درصدی آن باشیم؛ در مصوبه مجلس بر 
رعایت این حکم برنامه ششم در تبدیل سازمان میراث فرهنگی به وزارتخانه تأکید 
شده است. وی با اشاره به حواشی ایجاد شده پیرامون تلاش مجلس برای تبدیل این 
سازمان به وزارتخانه، گفت: از آنجا که دولت راغب به این کار نیست، به این قضیه 
رنگ و لعابی می دهد؛ در حالی که سوال ما این است که چرا باید جواب عملکرد یک 
سازمان تحت عنوان معاونت رئیس جمهور را، رئیس جمهور به مجلس بدهد و چرا 
خود آن تشکیلات نباید مسئولی پاسخگو داشته باشد. لاهوتی تأکید کرد: تبدیل 
ســازمان میراث فرهنگی به وزارتخانه اگرچه از نظر عددی به تعداد وزارتخانه های 

دولت اضافه می کند ولی قرار نیست چیزی به دم و دستگاه آن اضافه شود.

سرپرست سازمان پژوهش آموزش و پرورش:
کتب کمک درسی ابتدایی را به جشنواره رشد راه ندادیم

ایلنا: حیدر تورانی؛ سرپرســت سازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی آموزش 
و پــرورش گفت: ما با هر گونه کار کمک 
درســی به معنــی اینکــه پخته خواری 
را بــه بچه ها تحمیل کنــد و به ذهن و 
خلاقیت شان آسیب وارد کند، مخالفیم، 
حال چه از طرف مولف باشد چه غیرمولف. 

تورانی افزود: استفاده از کتب کمک آموزشی را ممنوع کردیم و امسال در جشنواره 
کتاب رشد کتب کمک درسی ابتدایی را داوری نکردیم و اصلاً به جشنواره راه ندادیم. 
وی در پاسخ به این پرسش که پس چگونه کتب کمک آموزشی پایه دوازدهم وارد 
بازار شد، در حالی که کتب درسی هنوز منتشر نشده بود؟ گفت:برای اینکه فرآیند 
تألیف و کیفیت کتاب های ما بالا برود و معلمان بتوانند در فرآیند تألیف نظر بدهند 
محتوای کتاب ها را در سامانه هایمان بارگزاری می کنیم. خیلی از افراد هم از همین 
سامانه ها مطالب را بر می دارند و کپی می کنند، اما اینطور نیست که اطلاعات درز پیدا 
کند. تورانی تأکید کرد: از این که کتابمان را در سامانه قرار داده ایم خلاف نکردیم، 

بلکه باید با آن کسی که از محتواهای ما رونویسی می کند، برخورد کرد.

در جشنواره تجلیل از پژوهشگران نمونه صورت پذیرفت
انتقاد وزیر بهداشت از مجلس

فارس: حسن قاضی زاده هاشمی؛ وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
در نوزدهمیــن جشــنواره تجلیــل از 
پژوهشــگران و فناوران برگزیده کشور 
گفت: در یکی از مهمترین دانشگاه های 
بزرگ کشور رتبه های اول، دوم در کنار 
رتبه های ســی ام، چهلم و در کنارشان 

رتبه هشــت هزار نشسته اند. چه کســی این تصمیم را می گیرد؟ این تصمیم از 
ســوی مجلس گرفته می شود. اما دودش به چشــم علم و آینده کشور می رود. 
قاضی زاده هاشمی در بخش دیگری از صحبت های خود خاطرنشان کرد: ما یاد 
گرفته ایم فقط دانشــگاه احداث می کنیم، جوان کشاورز وارد دانشگاه می شود و 
مدرک می گیرد اما برایش شــغل نداریم و از سوی دیگر نیز وضعیت کشاورزی 
نابسامان خواهد شد. در این رابطه باید کارهایی که در حوزه دانشگاه است به خود 

دانشگاه سپرده شود و دخالتی در آن نشود. 

یک مسئول وزارت آموزش و پرورش:
هنرستانی ها از این پس می توانند درکنکور شرکت کنند

ایسنا: محسن حسینی مقدم؛ مدیرکل 
دفتر آموزش های فنی و حرفه ای وزارت 
آموزش و پرورش با اشــاره به ۱۲ ساله 
شدن دوره تحصیل در فنی و حرفه ای 
از ســال جاری اظهار کرد: طبق اعلام 
شــورای ســنجش و پذیرش دانشجو،  
دانش آموختگان هنرستانی از این پس 

می توانند در کنکور سراســری شرکت کنند. وی افزود: در صورتی که داوطلبان 
بخواهند از امتیاز »ســابقه تحصیلی« برخوردار شوند، باید در امتحانات نهایی 
مربوط به زیرگروه انتخابی شان شرکت کنند. وی در پاسخ به اینکه آیا امتحانات 
پایــه دوزادهم فنی و حرفه ای به صورت نهایی برگزار نخواهد شــد؟ اظهار کرد: 
دروس ما مبتنی بر شایستگی و به صورت پودمانی است و در خرداد ماه آخرین 
پودمان برگزار می شــود. از آن ســو به دنبال آن هستیم تا جایی که امکان دارد 
هنرســتانی ها در مقطع کاردانی بدون کنکور وارد رشته های مختلف بشوند، به 

همین دلیل دیگر امتحان نهایی را برای فنی و حرفه ای ها برگزار نمی کنیم.

سخنگوی وزارت بهداشت:
از محصولات داخلی مورد تأیید وزارت بهداشت 

استفاده کنید
با  ایسنا: ســخنگوی وزارت بهداشت 
اشــاره به فعالیت شــرکت های دارویی 
و تجهیزاتــی در کشــور، گفت: برخی 
شــبکه های خارجی بــا دروغ به دنبال 
ســیاه نمایی از وضعیت کشــور در این 
حوزه هســتند، اما باید تأکید کرد که 
ایــران در حوزه تجهیزات پزشــکی و 

دارو ظرفیت بسیار خوبی دارد. دکتر ایرج حریرچی درباره وضعیت فعلی دارو و 
تجهیزات پزشکی، گفت: حوزه ملزومات و تجهیزات پزشکی بسیار گسترده تر از 
حوزه داروست؛ چرا که در حوزه دارو حدود 3۰۰۰ قلم دارو داریم و حدود ۱۰۰ 
شــرکت دارویی در این حوزه فعالند، اما در حوزه تجهیزات پزشکی با ۲۸۰ هزار 
قلم تجهیزات و ملزومات پزشکی ســروکار داریم. حریرچی ادامه داد: در عرصه 
تولید تجهیزات پزشکی ۱۰۰۰ شرکت تولیدکننده داخلی در حال فعالیت هستند 
که سطح کیفیت این تجهیزات نسبت به گذشته بسیار پیشرفت کرده است. بر 
همین اساس نیز از مردم درخواست می کنم که به دانشمندان کشورمان اعتماد و 

از محصولات داخلی مورد تأیید وزارت بهداشت استفاده کنند.

 شگرد کلاهبردار نیشابوری

خط قرمز: سردار محمدکاظم تقوی در تشریح این خبر گفت: در 
پی شکایت یکی از شهروندان نیشابوری مبنی بر کلاهبرداری از 
وی با پیش فروش آپارتمان، بررسي و پیگیري موضوع به صورت 
ویژه در دســتور کار پلیس امنیت عمومي این شهرســتان قرار 
گرفت. وی افزود: در بررســی اظهارات مال باخته مشخص شد 
فردی ســودجو، یک واحد آپارتمان را در شهر نیشابور به ارزش 
6۰۰ میلیون تومان به وی پیش فروش، لیکن ضمن عدم تعهد 
اقدام به فروش به فرد دیگري کرده و همین مســئله سبب بروز 
مشکلاتي براي طرفین شده اســت . سردار تقوی تصریح کرد: 
ماموران حین رسیدگي به پرونده متوجه شکایت هاي دیگري از 

سوي 3 شهروند دیگر در این زمینه شدند که به دلیل حساسیت 
موضوع، ماموران دایره عملیات ویژه پلیس امنیت عمومي نیشابور 
با اشراف اطلاعاتي متهم ۴5 ساله را که سابقه کلاهبرداري نیز 
دارد شناســایي و پس از هماهنگي با مقام قضایی در یک اقدام 
ضربتي این فرد را دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان خراسان 
رضوی با اشاره به افزایش تعداد شاکیان و ادامه تحقیقات از متهم 
برای کشف دیگر جرایم احتمالی از شهروندان خواست؛ در انجام 
معاملات وسوسه انگیز دقت و در تنظیم اسناد مسکن، خودرو و... 
ضمن استعلام از مبادی ذیربط با کارشناسان با تجربه مشورت 
کنند چرا که اعتماد نابجا و طمع سرآغاز بسیاري از جرایم است. 

شایان ذکر است تاکنون مبلغ ۲۰ میلیارد ریال کلاهبرداري با این 
شگرد از ناحیه متهم شناسایي شده است.

پیش فروش آپارتمان بهانه ای برای کلاهبرداری 20 میلیاردی

خبر

خط قرمز

 با تلاش شبانه روزی پلیس فتای خراسان رضوی

باند بین المللی کلاهبرداری »اسکیمری ها« متلاشی شد

      خــط قرمز/ عقیل رحمانی   چهار عضو باند بین المللی 
کپی کردن کارت های بانکی و برداشــت غیر مجاز دستگیر و 

پرده از عمق فعالیت مجرمانه آن ها برداشته شد.
فرمانده انتظامی خراسان رضوی گفت: با شکایت یک شهروند 
مشهدي در خصوص برداشت غیر مجاز مبلغ ۱5۰میلیون ریالي 
از حســاب وي، موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس فتای 

استان قرار گرفت.

  زندگی رویایی در ترکیه سرابی بیش نبود
کارشناســان بدنبال تحقیقات فني و پلیســي به سرنخ هایي 
رسیدند که نشــان می داد پشت پرده، جرمی سازمان یافته با 

عنوان اسکیمر»کپی کارت های بانکی« در جریان است.
ســردار تقوی ادامه داد:با توجه به تلاش هاي صورت گرفته از 
سوی  کارشناسان تیم عملیات ویژه پلیس فتای استان ،در این 

زمینه یک زن شناسایی و دستگیر شد.
گزارش قدس حاکی اســت: با دستگیري زن جوان 3۰ ساله ، 
مشخص شد وی در ماجرای برداشت های متعدد غیر مجاز از 

حساب های بانکی به صورت مجازی فعالیت داشته است.
همچنین مشخص شــد آخرین قرباني باند اسکیمرها قبل از 
برداشــت 3۰۰میلیون ریال از حسابش طی تماس با پلیس و 
راهنمایی های مورد نیــاز، رمز خود را عوض کرده و از مهلکه 

گریخته است.

در ادامه تحقیقات پلیسی فرد دستگیر شده در اعترافات خود 
پرده از عمق فعالیت های مجرمانه باند اســکیمرها برداشت و 

مدعی شد: من قرباني زیاده خواهي در زندگي ام شدم.
من دوبار ازدواج ناموفق داشتم. بیکار بودم و ابتداي اردیبهشت 
ماه امسال با اندک وجهی که پس انداز کرده بودم، براي ساختن 
زندگي رویایی، تصمیم گرفتم همراه با یکي از دوستانم از کشور 
خارج شــوم. برای همین هم به ترکیه رفتیم. در اســتامبول 
پیشــنهاد کاري پر ســود را پذیرفتیم. براي این کار منزلي را 
ماهیانه 5 میلیون تومان اجاره کرده و منتظر ثبت شرکتی که 

توسط یکي از دوستان پیشنهاد شده بود، ماندیم.
عضو باند اسکیمرها ادامه داد: اما پس از 5 ماه متوجه شدیم که 
آن فرد کلاهبردار بوده و با وقت کشي و دادن وعده واهي همان 
سرمایه اندک ما را هم به سرقت برد. نا امید شده بودم و راهي 
هم براي بازگشت به ایران نداشتم، با ناراحتي در ساحل نشسته 
بودم که آنجا با پیمان آشــنا شدم. پیمان، اهل کرمانشاه بود و 
در ترکیه کسب و کار خوبي داشت. او به من پیشنهاد همکاري 
پرسود دیگری داد.پیمان به من دستگاه کوچک »اسکیمر« داد 
کــه قادر بود کارت های عابر بانک را کپي کند. فکر کردم این 
بار می توانم پولدار شوم و برای همین دوباره به ایران بازگشتم.

در مشهد با مردی پولدار آشنا شدم. در قرارهایی که با او داشتم 
 و زمانی که او متوجه نمی شــد کارت بانکی او را در دســتگاه

» اســکیمر«کپي مي کردم ، و بعد از اینکــه تعداد ۱۰ کارت 
را کپي مي کردم دســتگاه را به رابط پیمان تحویل مي دادم و 
دستگاه جدید می گرفتم و دوباره با افراد دیگری ارتباط برقرار و 

نقشه ام را اجرایی می کردم.

  رد تخلفات تا ترکیه
سردار تقوی به تلاش ماموران برای شناسایی اعضای دیگر باند 
اشــاره کرد و گفت: پس از اعترافات صریح متهم و با توجه به 
احتمال افزایش قربانیان باند اسکیمرها، کارشناسان پلیس فتای 
اســتان با انجام اقدامات علمی و فنی موفق به دستگیري سه 
عضو دیگر باند شدند. پیمان که 3۸ ساله است و در غرب کشور 

بــه دنیا آمده و ســیکل دارد در بازجویی ها به پلیس گفت: از 
کرمانشاه براي کار به تهران آمدم. بمنظور کسب درآمد بیشتر و 

زندگی مرفه به ترکیه رفتم.
او ادامــه داد: اما هزینه زیاد زندگی و کمبود کار من را بیچاره 
کرده بود که در همین میان با جواني ایراني به نام »سام« آشنا 
شدم. او روش کار با دستگاه اسکیمر را به من آموخت. در ادامه 
من هم با پیدا کردن برخي از ایرانیان گرفتار، باند خود را تشکیل 
دادم و فعالیتم را با استفاده از تجهیزات موصوف برای تحصیل 

مال بیشتر عملیاتی کردم.
در همیــن رابطه فرد دیگری به نــام رضا هم که برای فعالیت 
حرفه ای ورزشــی به ترکیه رفته و وارد باند اسکیمرها شده بود 

دستگیر شد.

  پول هاي سرقت شده از کارت شهروندان کجا خرج 
مي شد؟

ایــن مقام انتظامی ادامه داد: کلاهبــرداران پس از کپي کارت 
عابربانک افراد با در دســت داشــتن رمــز کارت عابر بانک از 
دســتگاه هایي با عنوان چاپگر استفاده کرده و با جعل هویت، 
براي خود کارت شناسایي معتبر ساخته و با مراجعه به صرافي ها 
به ویژه کارت خوان هاي ســیار و دوره گــرد ارز تهیه کرده و 
به این شکل آخرین قطعه از پازل کلاهبرداري خود را تکمیل 
مي کردند. در همین رابطه کارشناســان پلیس فتا سه دستگاه 
اسکیمر و چاپگر کارت های بانکی از این باند کشف و به فعالیت 
مجرمانه آن ها خاتمه داد. متهمان که در مجموع سه مرد و یک 

زن هستند تحویل دادسرا شدند.
وی تصریح کرد: تا این لحظه 65 نفر از مالباختگان شناســایی 
شده اند و رقم و تعداد دقیق کلاهبرداري اعضای باند در دست 
بررســی است. وی به شــهروندان توصیه کرد: هنگام خرید با 
دستگاه هاي کارت خوان، فروشنده مي تواند کارت را در دستگاه 
بکشد اما وارد کردن رمز به صورت مخفیانه و دور از انظار دیگران 
به عهده مشتري مي باشد لذا با رعایت همین دو نکته مي توان 

از کلاهبرداري اسکیمر پیشگیري کرد.

رانندگان جاده ها سهم ۹۰ درصدی جابجایی و ترانزیت بار را بر دوش دارند

چرخ زندگی کامیونداران درگیر چرخه کُند تصمیمات مسئولان
شــیروان   احمد      ی  مریم  جامعه/   
بخش قابــل ملاحظه ای از چرخه تولید تا 
توزیع کالا به مصرف کنندگان مســتلزم 
سلامت نظام حمل و نقل و مرهون تلاش 
رانندگان کشور است. موضوعی که شاید 
تا چندی پیش از منظر بســیاری مغفول 
مانده بود تا آنکه در ابتدای خردادماه امسال 
با انعکاس و انتشــار تصاویری از صف های 
ممتد کامیون های غول پیکر پارک شده در 
کنار جاده ها و خیابان ها و اعتراض گسترده 
کامیونداران اهمیت حضور آن ها در ناوگان 
حمل و نقل کشور مورد توجه قرار گرفت. 

بر اســاس اعــلام مســئولان ۹۰ درصد 
جابجایی و ترانزیت بار در کشور از طریق 
جــاده انجام می شــود و همین مســئله 
ضرورت رسیدگی فوری و سازنده مشکلات 
صاحبــان ده ها هزار دســتگاه کامیون در 
کشور را مورد تاکید قرار می دهد.به بهانه 
امروز )روز حمل و نقل و رانندگان( نگاهی 
خواهیم داشــت به آنچه در خصوص حل 
مشکلات رانندگان و بویژه مطالبات آن ها 

در چند ماه گذشته انجام شده بود.

 اعتراض به بار ســنگین گرانی 
بی ثمر ماند

افزایش قیمــت تمام شــده خودروهای 
ســنگین که در طول ســال های گذشته 
در بازار عرضه شــده اند، از چند سال قبل 
ابهام ها و گمانه زنی هایــی را درباره آینده 
کامیون های فعــال در جاده های ایران به 
وجود آورده بود. طبق برآوردهای سازمان 
راهداری حــدود ۲۰۰ هــزار کامیون به 
نوســازی جدی نیــاز داشــتند و این در 
حالی بود که اختلاف قیمت تمام شــده 
خودروهای جدید با قیمتی که خودروهای 
فرسوده خریداری می شد، بسیار زیاد بود و 
همین مســئله سبب شد راننده ها از چند 
ســال پیش اعتراضاتی را مطرح کنند. هر 
چند از همان ســال ها دولت تلاش کرد با 
طراحی برخی طرح های حمایتی شرایط 
را برای نوسازی کامیون ها فراهم کند، اما 
در ماه های ابتدایی امســال بر هم خوردن 
شرایط اقتصادی سبب شد راننده ها نسبت 
به موقعیت شغلی خود اعتراضات جدید و 

جدی تری داشته باشند.

از جمله پیامدهای این اعتراضات می توان 
بــه نرســیدن محموله های ســوخت به 
پمپ بنزین هــا و ایجــاد صف های طویل، 
مشکلات تأمین میوه و تره بار به میادین و 
افزایش چند برابری قیمت میوه در شهرها، 

گرانی مرغ و... اشاره کرد.

 تنها برخــی از وعده ها اجرایی 
شدند

اعتراضاتــی که برای رســیدن به اهدافی 
مانند افزایش حقوق بازنشستگی و سختی 
کار، کاهش قیمت لاستیک و لوازم یدکی، 
افزایــش نرخ کرایه، کســر حق پرداختی 
بیمه  رانندگان و حذف دلالان و واسطه ها 
از پایانه ها و باربری ها انجام شــد، سرانجام 
در جلســه ای با وزیــر راه وقت، قول هایی 
برای رفع آن ها داده شــد. عباس آخوندی 
در جلســه ای ۴ ساعته قول حل و فصل و 
پیگیری رسیدگی به مشکلات این قشر را 
داد و در روزهای پس از آن در جلســاتی 
با حضور مقام های وزارت راه و شهرسازی 
و برخی از نمایندگان مجلس امتیازهایی 
برای بهبود شــرایط رانندگان خودروهای 
سنگین و اجرایی شــدن بخش زیادی از 
مطالبات آن ها داده شد. حتی در مجلس 
نیز کمیسیونی ویژه برای پیگیری مطالبات 
رانندگان جاده ای تشــکیل شد. به گفته 
نمایندگان حاضر در جلســه افزایش ۲۰ 
تــا ۲5 درصدی نرخ کرایــه کامیون ها و 
اجرایی شدن قانون بازنشستگی رانندگان 
کامیون های بین شــهری بــا حداقل ۲5 
سال ســابقه کار و حداکثر 55 سال سن 

از دســتاوردهای این نشست ها و جلسات 
متعدد بود. همچنین پرداخت پنجاه درصد 
بیمــه رانندگان که دولــت باید از طریق 
ســازمان تأمین اجتماعی می پرداخت و 
معوق مانده بود و ارایه سهمیه لاستیک از 
دیگر اقداماتی بود که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و نیز وزیر کار قول بر انجام آن را 

در اولین زمان پیش رو دادند.
البته هر چند که پیش از پایان اعتصاب و 
قول مساعد مقام های مسئول به رانندگان 
کامیون، کانون انجمن های صنفی رانندگان 
نــاوگان حمل کالا با انتشــار اطلاعیه ای 
از اعتصاب کننــدگان خواســته بود برای 
جلوگیری از سوءاســتفاده معاندان نظام 
و رفــع نگرانی ملــت در تأمین مایحتاج 
عمومی به اعتصاب خــود پایان دهند اما 
در نهایت وعده های مسئولان به اعتراضات 
پایان داد. وعده هایی که به ادعای تعدادی 
از تشــکل های رانندگی فقط بــه تعداد 
محــدودی از آن ها جامه عمل پوشــانده 
شده و تا کنون فکری برای استانداردسازی 
نرخ کرایه هــا و گران بودن قطعات یدکی 
خودروها که اســتهلاک زیــادی نیز دارد 

نشده است.

 چرخ هـای لاستیــک کامیون ها 
کُند می چرخد

با این حــال وزیر صنعت، معدن و تجارت 
از اقدامــات اثر بخش برای رفع مشــکل 
لاستیک کامیونداران خبر داده و دلیل کُند 
بودن ارایه این خدمات را تحولات و افزایش 
چند برابری قیمت ارز در چند ماهه اخیر 

می داند. متأسفانه عدم انجام اقدام مناسب 
و اثربخش برای رفع مشکلات کامیونداران 
به این اعتصاب ها دامن زده و این شــایبه 
را بوجود می آورد که هیچ اراده ای از سوی 
دولت برای برطرف شــدن مشــکل آن ها 
دیده نمی شــود. حال و پس از گذشــت 
ماه ها از این وعده ها و آرام شدن اعتراض ها، 
برخی از کامیونــداران همچنان ناراحت و 

درگیر مشکلات متعددی هستند. 
یکــی از اعضــای اتحادیــه کامیونداران 
کشــور که اصرار زیادی داشت از او نامی 
به میان نیایــد در این خصوص می گوید: 
هر چنــد دولت تلاش کــرده در ماه های 
گذشــته بخشی از مشــکلات راننده های 
کامیون را حل کند، اما همچنان برخی از 
دغدغه های آن ها بی پاسخ مانده است. در 
همین خصوص تعداد محدودی لاستیک 

برای عرضه به کامیونداران 
در نظر گرفتــه و بیمه ها 
نیز پرداخت شده اما هنوز 
بودن  نامتناســب  مشکل 
کرایه ها پابرجاست تا جایی 
ازکامیونداران  بسیاری  که 
تصمیم گرفته اند از این کار 

کناره گیری کنند.
او در این خصوص توضیح 
قیمت  حداقــل  می دهد: 
یک کامیــون بین ۴۰۰ تا 
6۰۰ میلیون تومان است. 

یک راننده پس از تهیه آن با 
شرایط دشوار ناایمن بودن جاده ها، گرانی و 
بی کیفیتی قطعات خودرو، کمبود و گرانی 
لاستیک، عدم پرداخت بیمه و... دست به 
گریبان اســت و در بهترین شرایط روزانه 
۱5۰ هزار تومان درآمد کســب می کند. 
مبلغی که در برابر هزینه ها، بســیار ناچیز 
بوده و حتی می توان گفت ســودی برای 

راننده ندارد.
این عضو اتحادیه کامیونداران تأکید می کند: 
البته با وجود تمامی مشکلات موجود باید 
در نظر داشــت تکرار این شــیوه اعتراض 
راهی معقول نیست و باید از راه های قانونی 
این مشکلات حل شود. ضمن اینکه هنوز 
هم امیدواریم به وعده های مسئولان جامه 

عمل پوشانده شود.

استعفای دو مدیر دیگر 
در هلال احمر

زلزله در ساختمان صلح 
ادامه دارد

فارس: درحالي که خبر اســتعفاي جمعي 
مدیران هلال احمر در هفته گذشته، زلزله اي 
به جان ســاختمان صلح انداخته بود، دو نفر 
دیگر از مدیران این جمعیت نیز استعفایشان 
را به رئیس این جمعیــت اعلام کردند. داود 
حیدر نسب که در هفتم آذرماه با حکم رئیس 
جمعیت به عضویت هیئت مدیره شــرکت 
ســرمایه گذاری هلال احمــر ایــران درآمده 
بود، تنها پس از گذشــت حــدود یک هفته 
اســتعفایش را اعلام کرد. درهفته گذشــته، 
در پی تغییر یک شــبه دبیــرکل جمعیت 
هلال احمر و 3 نفر از معاونان و مدیران ارشد 
این جمعیت که هر سه از منصوبان پیوندی 
بودنــد، به دلیل عدم شــفافیت مالی حاکم 
برحوزه های اقتصادی جمعیت استعفایشان را 
اعلام کردند و اکنون تعداد استعفاها به 5 نفر 
رسیده است که به نظر می رسد زلزله همچنان 
در جمعیت هلال احمر ادامه دارد. جواد حاجی 
حســینی، مدیرکل اصــول، قوانین و حقوق 
بین الملل این جمعیت نیز مدیر مســتعفی 
دیگری است که در متن استعفایش خطاب 
به پیوندی آورده؛ با توجه به استعفای معاون 
امــور بین الملل جمعیت و از آنجا که رویکرد 
حضرتعالی در تحــولات، امیدها برای اصلاح 
درحــوزه بین الملل را به یــاس تبدیل کرد، 
حاضر به ادامه همکاری در این سمت نیستم.

مدیرعامل بنیاد برکت احسان 
اعلام کرد

۴۵۰ هزار معلول جسمی 
و حرکتی در کشور

مهــر: مدیرعامل بنیاد برکت احســان از 
مشارکت خیرین و مردم نیکوکار در تأمین 
ویلچر معلولان در مناطق محروم خبر داد 
و گفت: ۴5۰ هزار معلول در کشور زندگی 
می کنند. مدنی در مراســم اهدای 3 هزار 
ویلچر به مناطق کم برخوردار گفت: بخشی 
از مردم بــه دلایل مختلــف و چون توان 
خرید ویلچر ندارند، زمین گیر می شوند و در 
خانه می مانند. وی با اشاره به اینکه ندیدم 
خیریه ای که به موضــوع تأمین ویلچر به 
طور خاص ورود پیدا کند، گفت: در پویش 
چرخ-زندگی از همه خیریه ها و تشکل های 
غیردولتی می خواهیم که بدلیل شناختی که 

از معلولان دارند مشارکت کنند. 

انتقاد فرمانده مرزبانی 
از اظهارنظرهای غیرکارشناسی

حمل کننده سلاح و 
مشروبات الکلی کولبر نیست

فارس: سردار قاسم رضایی؛ فرمانده مرزبانی 
نیروی انتظامی با انتقاد از برخی اظهارنظرهای 
غیرکارشناســانه در خصــوص ترددهــای 
غیرمجاز، کولبر را فردی دانست که در زمان 
و مکان و روز مشــخص به جابجایی کالایی 
مشــخص مبادرت می ورزد و عملکردش با 
نظارت مرزبانی است. وی افزود: وقتی فردی 
در نیمه شــب در دره هــا و ارتفاعات تردد 
غیرمجاز دارد و گاه با مرزبانی درگیر شــده 
و اقدام به تیراندازی می کند مسلم است که 
کولبر نیست؛ اگرچه با »کوله« خود اجناس 
غیرمجاز، ضد فرهنگی، مشــروب، اســلحه 
و مهمــات را حمل می کند. ســردار رضایی 
اعلام کرد:  باید دستگاه های متولی تذکرات 
لازم را بدهنــد؛ نباید تلاش شــبانه روزی و 
مستمر ســربازان،  درجه داران و مرزبانان ما 
که در شرایط سخت خدمتگزاری می کنند با 

اظهارنظرهای نادرست زیر سؤال برود.

وزیر علوم: کنکور دو تا ســه ســال دیگر حذف می شــود ایســنا: منصور غلامی؛ وزیر علوم گفت: کنکور سراسری دو تا سه سال دیگر حذف خواهد شــد. وی افزود: حذف کنکور به این 
ســختی ها که می گویند نیســت و ما برای این کار تکلیف قانونی داریم و باید آن را اجرا کنیم. غلامی افزود: پارســال 85 درصد دانشجویان در رشته های مختلف نمره کنکورشان در پذیرفته شدنشان 

تأثیر خاصی نداشت و بر اساس سابقه تحصیلی پذیرفته شدند و این مقدمه ای برای حذف کنکور است.
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

نشــاط اجتماعی در ارتقای سلامت جامعه مؤثر اســت کرج-ایرنا: معاون برنامه ریزی راهبردی و هماهنگی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: افزایش نشاط اجتماعی در ارتقای 
روحی و سلامت مردم و کاهش مرگ ومیر تأثیر دارد. دکتر علی اکبر حق دوست افزود: طبق بررسی ها شمار مرگ ومیر زیر 65 سال ایران نسبت به منطقه بالاتر است که باید علت آن را جست وجو کرد.

وی گفت: هرچند کم تحرکی علت بسیاری از مرگ ومیرها است اما مشکلات اجتماعی در کاهش نشاط تأثیر دارد. 

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r
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فعالیت 475 گروه جهادی در کردستان
فرمانده  جانشــین  قدس:  سنندج- 
سپاه بیت المقدس کردستان به فعالیت 
475 گروه جهادی در اســتان اشــاره 
و عنوان کرد: این گروه ها با مشــارکت 
مــردم در مناطق محــروم و دورافتاده 
به محرومیت زدایی می پردازند. ســردار 
حمزه فلاح در مراسم اهدای جهیزیه به 
نوعروسان سنندجی اظهار کرد: 372 مورد جهیزیه تاکنون در استان کردستان به 
زوج های جوان اهداشده است که اگر خیرین بیشتر در این زمینه کمک کنند قطعاً 
تعداد آن ها بیشتر خواهد شد. وی عنوان کرد: در زمینه اشتغال زایی، کارآفرینی 
و پروژه های زودبازده سال گذشته به 131 پروژه و امسال تاکنون به 122 پروژه 
وام داده ایم. وی به فعالیت 475 گروه جهادی در اســتان اشــاره و ذکر کرد: این 
گروه ها با مشــارکت مــردم در مناطق محروم و دورافتــاده به محرومیت زدایی 
می پردازند. وی ادامه داد: در بحث دهکده اقتصاد مقاومتی، دو اســتخر پرورش 
ماهی به ظرفیت 3/5 و 15 تنی راه اندازی و بیش از 60 ســوله هم برای پرورش 
قارچ ایجادشده است. سردار فلاح خاطرنشان کرد: با همکاری کمیته امداد، یک 

هزار پروژه تعریف شده که تاکنون 250 پروژه آن آغازشده است. 

اجرای اردوی جهادی پزشکی در زنجان 
اردوی جهادی  زنجــان- قــدس: 
سه شنبه های مهدوی به همت پرستاران 
دانشکده علوم پزشکی زنجان به مرحله 
اجــرا درآمــد. نرگس موســوی عضو 
کادر سه شــنبه های مهدوی و مسئول 
پایگاه پرستاری دانشکده علوم پزشکی 
زنجــان در همین رابطــه گفت: طرح 
سه شنبه های مهدوی در اســتان از مناطق کم بضاعت در مساجد شروع  شده و 
هر بار 80 تا 100 نفر ویزیت رایگان می شوند و طبق برنامه ریزی های انجام شده 
این طرح به صورت عمومی اجرا می شــود. وی افزود: طرح سه شنبه های مهدوی 
به صورت کشــوری در حال برگزاری اســت و در استان زنجان با 30 نفر پرسنل 
پزشــک، پرستار و مشاور روان پزشــک در حال خدمت رسانی است. وی با بیان 
اینکه ویزیت رایگان، اندازه گیری فشارخون، قند خون و مشاوره روان شناسی از 
جمله برنامه های در حال اجراست، خاطرنشان کرد: افرادی که تحت معاینه قرار 
می گیرند در صورتی  که فشار و قند خون نرمال نداشته باشند توسط پزشک معالج 
مورد درمان قرار می گیرند و در صورت وجود مشکل خاص تر جهت انجام معاینات 

تخصصی به پزشکان متخصص معرفی می شوند.

پردیس سینمایی ارومیه در انتظار سرمایه گذار 
ارومیه-ایســنا: مدیر امور سینمایی 
حوزه هنری آذربایجــان غربی یکی از 
ملزومات حوزه فرهنگ و هنر اســتان 
را ســاخت پردیس ســینمایی ارومیه 
برشمرد و اظهار کرد: برای محقق شدن 
این طرح نیازمند تأمین اعتبار و جذب 
ســرمایه گذار هستیم و موضوع ساخت 
پردیس ســینمایی ارومیه تنها در حد یک طرح است و برنامه اجرایی برای آن 
نداریم. مســعود یکانی افزود: در روزهای گذشته تعدادی سرمایه گذار چینی از 
طرح پردیس ســینمایی ارومیه بازدید داشته اند اما تاکنون پیشنهاد اجرایی از 
آنان دریافت نکرده ایم. وی افزود: در هشــت ســال گذشته کوچک ترین اعتبار 
عمرانی برای بازسازی و نگهداری سینماهای استان به امور سینمایی حوزه هنری 
تخصیص نیافته اســت که نتیجه آن غیرفعال شدن سینماهای استان در دهه 
گذشته تاکنون بوده است. وی اظهار کرد: با پیگیری های بهادری نماینده ارومیه 
در مجلس شورای اسلامی از سوی سازمان برنامه وبودجه مبلغ 3 میلیارد تومان 
برای بهسازی سینماهای فعال استان ابلاغ  شده است اما تاکنون هیچ اعتباری در 

این خصوص تخصیص نیافته است.

بودجه سمنان نیاز به ترمیم دارد
سمنان-قدس: استاندار جدید سمنان 
بــا بیان اینکــه بنیه بودجــه ای فعلی 
نمی تواند ســمنان را در مسیر توسعه 
شتابان قرار دهد بیان کرد: باید جایگاه 
استان ســمنان در جدول بودجه ریزی 
ارتقا یابــد و این مهم در تعامل مدیران 
اجرایــی و نمایندگان اســتان میســر 
می شود. علیرضا آشناگر با اشاره به قرار گرفتن این استان در بین کم بودجه ترین 
اســتان ها اظهار کرد: محدودیت و ناپایــداری در منابع آبی و ضعیف بودن بنیه 

بودجه ای به عنوان دو مانع و محدودیت بر سر راه توسعه این استان است.
وی افزود: استان ســمنان علی رغم همه ظرفیت های بالقوه بسیاری که دارد با 
محدودیت ها و تنگناهایی نیز در مســیر توسعه مواجه است که باید این موانع 
برداشــته شود. اســتاندار جدید ســمنان به نقش مهم نمایندگان در کمک به 
مدیریت اجرایی استان در ارتقای جایگاه بودجه ای استان اشاره و خاطرنشان کرد: 
نمایندگان مردم نقش تعیین کننده ای در کمک به تقویت بنیه بودجه ای استان 
دارند. آشناگر بابیان اینکه باید فضا را برای جذب سرمایه گذاران فراهم کنیم ادامه 
داد: باید از ظرفیت های تبصره 18 و 19 قانون بودجه در واگذاری برخی پروژه ها 
در قالب طرح ها و قراردادهای تأمین مالی و واگذاری و برون سپاری برخی طرح ها 

و مأموریت ها بهره گرفت. 

امکان جابجایی فرودگاه اردبیل نیست
فرودگاه های  مدیرکل  اردبیل-ایسنا: 
اســتان اردبیل گفــت: جابجایی محل 
امکان پذیر  اردبیــل دیگــر  فــرودگاه 
نیســت چراکه مــا نمی توانیم امکانات 
سخت افزاری ایجادشده را در جای جدید 

سرمایه گذاری کنیم. 
سید فخرالدین هاشــمی اظهار کرد: با 
توجه به ایجاد تأسیسات زیرســاختی در یک هزار و 200 هکتار از محل فعلی 
فرودگاه اردبیل و بالا بودن هزینه ساخت هر مترمربع فرودگاه به نرخ سرسام آور 

کنونی نمی توانیم محل موردنظر را تغییر داده و یا جابجایی انجام دهیم.
وی خاطرنشان کرد: مهم تر از لغو و کنسلی پروازها حفظ ایمنی و ارتقای امنیت 
پروازها برای ما مهم اســت به طوری که ما با استفاده از تکنولوژی های جدید به 
جنگ با طبیعت رفتیم و ســعی می کنیم با ارتقای استانداردها حتی در شرایط 

سخت جوی امکان فرود هواپیماها را فراهم کنیم.
وی افزود: در صنعت هوانوردی اولویت اول حفظ ایمنی است و ما هیچ وقت ایمنی 

را فدای پروازهای حتمی نمی کنیم و دوست نداریم باجان مردم بازی کنیم.
هاشــمی در مورد دایر شدن مجدد پروازهای عتبات عالیات تصریح کرد: حج و 
زیارت اگر شــرایطی را فراهم کند ما در رایزنی با شرکت های هواپیمایی سعی 

خواهیم کرد این پروازها را دایر کنیم.

برخورد با  مجرمان میراث فرهنگی در همدان
همدان-قدس: فرمانده  یگان حفاظت 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری اســتان همدان گفت: 
اســتان همدان رتبه برتر دســتگیری 
مجرمان حوزه  میراث فرهنگی را به خود 

اختصاص داد.
سرهنگ حاجی عزیزی بیان کرد: در 9 
ماه گذشته، 429 قلم اشیای تاریخی در استان همدان کشف و ضبط  شده است.

وی افزود: استان همدان با دستگیری 109 نفر حفار غیرمجاز، بالاترین آمار را در 
این زمینه نسبت به سایر استان ها به خود اختصاص داده است.

حاجی عزیزی ادامه داد: بیشتر دستگیری ها به ترتیب در شهرستان های اسدآباد 
با 19 نفر، همدان با 17 نفر و کبودرآهنگ با 17 نفر بوده که در این  ارتباط حدود 

168 شئ تاریخی اصل و 261 شئ بدل نیز کشف و ضبط  شده است.

این بارحضور نماینده ولی فقیه در قزوین بدون محافظ در بازار خبرساز شد 

امامان جمعه،  الگوهای مدیریت مردمی و  انقلابی  تولید شکر در شرکت نیشکر 
هفت تپه آغاز شد

امور  هماهنگی  مدیــرکل  اهواز-قدس: 
اقتصادی اســتانداری خوزستان گفت: اگر 
اتفاق خاصی نیفتد حداکثر تا 10 روز آینده 
می توان شاهد تولید شکر در شرکت نیشکر 

هفت تپه شوش باشیم. 
امید بن عباس با اشاره به آخرین وضعیت 
شرکت نیشــکر هفت تپه شوش بیان کرد: 
کارکنان نیشــکر هفت تپه مشغول به کار 

هستند و اعتراضات آن ها پایان یافته است. 
وی ادامــه داد: هیئت نظارت به ریاســت 
دادستان استان خوزستان در شرکت نیشکر 
هفت تپه شــوش حاضرشــده و به صورت 
هفتگی بر روند فعالیت این شرکت نظارت 

دارد. 
وی با اشــاره به این که به  روزرسانی شرکت 
نیشکر هفت تپه شوش در حال انجام است، 
گفت: حداکثر تــا 10 روز آینده تعمیرات 
اساســی در این شرکت به پایان می رسد و 
کوره های بخار که به عنــوان نقطه آغازین 
کارخانه اســت، شــروع به کار می کنند و 
نیشکر نیز برداشت و برای تولید شکر تحویل 

کارخانه داده می شوند.

البرز نیازمند 
ثبات مدیریتی است

کرج: امام جمعه کرج گفت: البرز به خاطر 
امنیت شغلی نداشتن مدیران و تغییرات دائم 

مدیریتی بسیار آسیب پذیر است.  
آیت الله سید محمدمهدی حسینی همدانی 
بابیان اینکه امکانات و قابلیت های زیادی در 
استان البرز وجود دارد گفت: البرز علی رغم 
این ظرفیت و امکانات مســتضعف مانده و 
ساختار اســتانی ضعیفی دارد و دستگاه ها 
زیرســاخت لازم را ندارند و محل ابتلائات 

مختلف هم است. 
امام جمعه کرج با بیان اینکه کســی که در 
استان البرز مسئولیت می گیرد اگر بخواهد 
حواســش به موضوع دیگری معطوف شود 
مردم متضرر می شوند، گفت: در این استان 
هر شخص که مسئولیت می گیرد باید سه 

شیفت کارکرده و خدمت کند.

احداث سه بیمارستان 
در سیستان و بلوچستان

و  سیســتان  اســتاندار  زاهدان-قدس: 
بلوچستان گفت: به زودی عملیات ساخت 
سه بیمارســتان  540 تختخوابی با اعتبار 
حدود چهــار هزار میلیارد تومان توســط 
بخــش خصوصی و دولتی در این اســتان 
آغاز می شود. احمدعلی موهبتی اظهار کرد: 
ســاخت این سه بیمارســتان در سیستان 
و بلوچســتان ســبب ارتقای شاخص های 

بهداشتی و درمانی این استان می شود.
وی با اشــاره به لزوم هم افزایــی در میان 
دســتگاه های مختلف اجرایی سیستان و 
بلوچستان گفت: دستگاه هایی که می توانند 
به صورت مشترک کاری را انجام دهند مورد 

حمایت قرار خواهند گرفت .

فرودگاه کاشان مسافر ندارد

کاشــان-قدس: شهردار کاشــان گفت: 
فرودگاه این شــهر تعطیل نیست بلکه به 
علت نداشتن مســافر پروازی در آن انجام 
نمی پذیرد. ســعید ابریشمی راد در نشست 
خبری با اصحاب رسانه گفت: در این راستا 
شهرداری نمی تواند نقش چارتر فرودگاه را 
داشــته باشــد بلکه این وظیفه آژانس های 
مسافرتی اســت. ابریشمی راد هم چنین در 
پاسخ به سؤال خبرنگاران مبنی بر حقوق های 
معوق مانده کارگران نیز ابراز کرد: کارگران 
شهرداری کاشان سه ماه حقوق معوقه دارند 
و این در حالی است که تا پایان سال دو ماه 

از این سه ماه تسویه می شود.

گزارش خبری

 با حضور در مقابل دفتر نماینده ولی فقیه در استان

کشاورزان اصفهانی مشکل خود را با امام جمعه اصفهان درمیان گذاشتند

اصفهان- قدس: کشــاورزان شــرق اصفهــان در ماه های 
گذشــته و روزهای پایانی سال گذشته در چند نوبت با حضور 
در خیابان های مختلف شهر اصفهان خواهان تخصیص حقابه 
خود از زاینده رود شــدند. مناطق شــرق اصفهان متشــکل از 
شهرها و مناطقی ازجمله زیار، جرقویه، ورزنه، اژیه، هرند، برآن 
و خوراسگان حدود 300 هزار نفر جمعیت دارد، اغلب مردم این 
مناطق به کشاورزی اشتغال دارند، اما خشک سالی، آنان را در 

معرض مشکلات شغلی و معیشتی قرار داده است. 
طبق مصوبه شــورای هماهنگی زاینــده رود، با توجه به اینکه 
ذخیره آب در ســد زاینده رود به کمترین میزان طی 50 سال 
اخیر رسیده اســت، امکان بازگشــایی زاینده رود و توزیع آب 

کشاورزی در سال زراعی جاری وجود ندارد.
کشاورزان اصفهانی که تاکنون به طرق مختلف ازجمله توقف 
تراکتورها در کناره زاینده رود و یا اعتراض در نماز جمعه و پهن 
کردن ســفره خالی در جوار زاینده رود و دســتگاه های دولتی 
اعتراض خود را اعلام کردند روز یکشنبه با حضور در مقابل دفتر 
امام جمعه اصفهان از نماینده ولی فقیه در استان خواستار کمک 
شدند. گفتنی اســت نمایندگان مردم اصفهان نیز که چندی 
پیش در اعتراض به عدم تصویب بودجه برای زاینده رود در سال 
آینده استعفای خود را به مجلس تقدیم کرده بودند روز گذشته 

با پیوســتن به مردم جلسه رسیدگی به حل مشکل زاینده رود 
را در دفتــر امام جمعه اصفهان برگزار کردند. در این تجمع که 
حضور بانوان کشــاورزان بســیار پررنگ بود؛ برخی از مادران 
شهدا درحالی که عکس هایی از فرزندان شهید خود را در دست 
داشــتند از امام جمعه و نمایندگان استان اصفهان در مجلس 
شورای اســلامی تحقق حقابه کشاورزان این خطه را خواستار 
شــدند. نمایندگان اصفهان در مجلس شورای اسلامی نیز روز 
یکشــنبه هم زمان با آغاز به کار مجلس شورای اسلامی پس از 
یک هفته تعطیلی؛ به نشانه اعتراض به تخصیص نیافتن اعتبار 
برای طرح های آبی این اســتان در بودجه سال آینده، در دفتر 

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان حضور یافتند. 
این نمایندگان نیز دلیل حضور خود در دفتر امام جمعه اصفهان 
را اعتراض به در نظر نگرفتن اعتبار برای تأمین آب شرب پنج 

میلیون شهروند این استان در بودجه سال آتی عنوان کردند. 

مشکل اصفهان مشکلی ملی است 
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان روز یکشنبه در 
جمع 16 تن از نمایندگان این استان در مجلس شورای اسلامی 
از اقدام آنان در موضوع آب قدردانی کرد و افزود: ســخنان من 
از باب نماینده ولی فقیه نیست چراکه ما در کار اجرایی دخالت 
نمی کنیم بلکه از باب مشــورت و راهنمایــی و به عنوان یک 

شهروند صحبت می کنم.  
آیت الله سید یوســف طباطبایی نژاد ابراز کرد: باید برای همه 
نمایندگان مجلس روشــن شود که اصفهان به اندازه 11 یا 14 
استان کشور مالیات پرداخت می کند و هنگامی که صنایع آن 
آب نداشته باشند، تولید و مالیات کاهش می یابد، این مالیات ها 

برای کل کشور مصرف می شود. 
وی ادامه داد: رهبر انقلاب اسلامی در سفر خود در سال 1381 
به اصفهان، 30 میلیارد ریال برای مسئله آب اختصاص دادند و 
دولت برای آن ردیف اختصاص داد اما در ادامه، بودجه ای در نظر 

گرفته نشد، البته باید از ابتدا این کارخانجات در کنار دریا احداث 
می شــد. امام جمعه اصفهان اضافه کرد: مسئله آب آشامیدنی، 
آبیاری درختان مثمر و غیرمثمر و آب کشاورزی استان اصفهان 

یک مسئله ملی است. 
وی تصریح کرد: درختان 60 ســاله اصفهان درحال خشــک 
شدن است و تعجب می کنم که سازمان محیط زیست که برای 
یک بوته در بیابان دلسوزی می کند اما با وجود اینکه وضعیت 

درختان استان را می بیند و می داند، کاری انجام نمی دهد.
امام جمعه اصفهان یادآور شد: رهبر انقلاب اسلامی موضوعات را 
به بهترین وجه می دانند، بنده در دیدار مردم استان اصفهان در 
25 آبان، به ایشان گفتم که برای اصفهان همانند ارومیه بودجه 
بگذارید، ایشان فرمودند که شما می دانید تا دولت از ما نخواهد، 
نمی شود، ایشان با ناراحتی فرمودند که دولت درخواستی نداشته 
است، بنابراین دولت باید ضرورت مسئله را درک کند و از رهبر 

انقلاب برای اختصاص بودجه درخواست کند.

حرمت نمایندگان حفظ شود
وی با انتقاد از عملکرد رئیس مجلس شــورای اسلامی نسبت 
به استعفای نمایندگان استان اصفهان تصریح کرد: اگر متولی 
امامزاده، حرمت آن را نداشته باشد حرمتی باقی نمی ماند، جای 
سؤال اســت که چرا آقای لاریجانی هیچ جلسه ای با دولت در 
مورد اســتعفای نمایندگان برگزار نکرد، رفتار آقای لاریجانی 
نســبت به نمایندگان اســتان خوب نبوده و به  عنوان رئیس 

مجلس کاری انجام نداده است. 
آیــت الله طباطبایی نژاد گفــت: برخی مطــرح می کنند که 
استعفای نمایندگان ممکن است تبعات امنیتی داشته باشد و 
از نمایندگان خواسته اند که استعفای خود را پس بگیرند، این را 
باید به دولت گفت که حفظ امنیت کشور از وظایف دولت است، 
دولت موظف است زخم ها را معالجه کند، بنابراین باید به اقدام 

نمایندگان مجلس احترام گذاشته شود.

مدیران نباید به 
مسئله معیشتی 
مردم بی توجه 
باشند و به دنبال 
رفاه طلبی خود 
بروند، این شرایط 
دل عموم مردم را 
به درد می آورد

بــــــــرش

 قزویــن/ قد   س  این روزها به واســطه 
تکنولوژی و در اختیار قرار داشتن ابزارهای 
ارتباطی آنلاین هیچ خبر و یا ســوژه ای از 
دید شهروندان و خبرنگاران پنهان نمی ماند 
و به دلیل مشکلاتی که در جامعه به ویژه 
در حوزه اقتصاد پیش آمده رفتار مسئولان 
بیش از گذشــته زیر ذره بیــن قرارگرفته 

است. 
محمدحسین احمدی یکی از شهروندان 
قزوینی اســت که بــا انتشــار عکس و 
توضیحاتی درباره ســوژه خــود در بازار 
قزوین طی روزهای گذشته در شبکه های 
اجتماعی خبرســاز شــده و بســیاری از 
کاربران فضای مجازی را به 

واکنش واداشته است.
ایــن شــهروند قزوینی که 
توانسته عکســی از نماینده 
و  اســتان  در  ولی فقیــه 
امام جمعه قزوین درحالی که 
بازار  مشــغول به خرید در 
است و محافظی در محیط 
مشاهده  ایشــان  پیرامونی 
نمی شــود به تصویر بکشد 
که این اقدام موردپســند و 
از شهروندان  تأیید بسیاری 

و کاربران قرارگرفته است.
گفت وگوی امام جمعه این شهر با شهروندان 
و حضور بی ریا و ساده بدون هیچ تشریفاتی 
در بازار سپه قزوین موجب شده تا نه تنها 
شــهروندان قزوینی بلکه شهروندان سایر 
شهرها نیز از ایشــان به عنوان الگو و نماد 

یک مسئول واقعی یاد کنند.
طــی چنــد روز گذشــته بســیاری از 
کاربران فضای مجازی بــا تقدیر از اقدام 
تحسین برانگیز امام جمعه قزوین و حضور 
وی در بازارچــه قزوین و مطلع شــدن از 

وضعیت زندگی مردم، گلایه خود را از عدم 
حضور مسئولان اســتانی در بین مردم و 
بی خبری از وضعیت معیشتی جامعه اعلام 

کردند.

افتخار شهر قزوین
این  تصویربردار  احمدی  محمدحســین 
صحنه با انتشــار عکس امام جمعه قزوین 
در حال گفت وگــوی صمیمی با مردم در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت: »دیشب که 
با برادرم ســینا به بازار قزوین رفته بودیم 
برای خرید و بعد ساعتی حسابی از گذر در 
بازار دلمان داشت ضعف می رفت، سمت 

بازارچه سپه رفتیم تا بامیه بگیریم.
ســر بازارچه بــا صحنه ای مواجه شــدم 
که شــیرینی بامیه ها زیــر زبانم مضاعف 
شــد، امام جمعه قزوین آیت الله عابدینی 
خودش برای خرید میان مردم آمده بود، 
همان جا هم ایســتاده و خرید به دست و 
بدون خدم وحشــم صبورانه مورد ســؤال 
و درخواســت تنی چنــد از همان مردم 
واقع شــده بود، به ســینا گفتم بایستد تا 
از دور عکس بگیرم، ما به داشــتن چنین 
امام جمعه ای در شهرمان افتخار می کنیم«.

مسئولان به این شکل عمل کنند
جابر خرم نیا یکی از کاربران اینترنتی نیز 
در صفحه اینســتاگرام خود آورده است: 
»ساده زیستی و مردم داری برای مسئولان 

حکومت اسلامی وظیفه است.«
وی در خصوص حضور امام جمعه قزوین در 
بازار ابراز کرد: »مسئولان عزیز باید این گونه 
باشند و مانند این پیرمرد دوست داشتنی 
که در بازارچه سنتی سپه قزوین خودش 
خرید منزل را انجام می دهد و با مردمش 

سخن می گوید رفتار کنند.«

مسئولیت ها امانت است
آیــت الله عبدالکریم عابدینــی امام جمعه  
قزوین کــه همــواره در خطبه های نماز 
جمعه و دیدارهای مختلف با مســئولان 
بر توجه به قشــر کارگر تأکید فراوان دارد 
در خصوص توجه به اقشار مختلف مردم و 
برخورد با آن ها اظهار می کند: از مسئولان 
می خواهیم نسبت به قشــر کارگر توجه 
ویژه داشــته باشــند. وی تأکید می کند: 
باید ببینیــم با حقوقی که ایــن عزیزان 
دریافت می کنند در این شــرایط کنونی 
چه باید کرد تا شرایط زندگی برای آن ها 

و خانواده هایشان آسان تر شود.
وی ابــراز می کند: ایــن موضوعات انصافاً 
دغدغه مسئولان اســت اما انتظار داریم 
بیش ازآنچه که تاکنــون بوده موردتوجه 
قرار گیرد و به معیشت مردم توجه و برای 

ترمیم آن چاره اندیشی شود.
حجت الاسلام عابدینی تصریح می کند: اگر 
مسئولان مشغول مسائل و دلمشغولی های 
سیاسی شوند و چینش مدیران را سیاسی 
انجام بدهنــد و از طرفی مدیران را بدون 
نگاه به توانایی های آن ها و بر اســاس نگاه 
حزبی و جناحی انتخاب کنند، مشکلات 
اقتصادی و اشــتغال حل نخواهد شــد و 

دردی از مردم درمان نمی شود.

رفاه طلبی ممنوع
امام جمعه قزوین با بیان اینکه مســئولان 
کشــور باید با اســتفاده از منابع، زندگی 
معیشــتی مردم را متحــول کنند اظهار 
می کند: مدیران نباید به مسئله معیشت 
مردم بی توجه باشند و به دنبال کاخ نشینی 
و رفاه طلبی خود بروند، این شــرایط دل 
عمــوم مردم را بــه درد مــی آورد، البته 
بسیاری از مسئولان ما شبانه روز در حال 

خدمت به مردم هستند و هدف آن ها رفع 
گرفتاری های جامعه اســت که ما قدردان 

این مدیران جهادی هستیم. 
وی اظهار می کند: امروز برخی مسئولان 
قدرت طلب و رفاه زده ای در کشور هستند 
که قدر نعمت جمهوری اســلامی و ملت 
ایــران را نمی دانند و درکــی از درد مردم 
ندارند. وی یادآور می شود: این عده گمان 
می کنند هرزمانی در تریبونی ظاهر شوند 
و به وعده هــای دروغین خود ادامه دهند 
مردم با آن ها همراه می شوند، اما مردم ما 
فرق بین خــادم و خائن را به خوبی درک 
می کنند. وی اظهار می کند: مدیران متوجه 
باشند این مســئولیت ها یک امانت است 
که بایــد آن را درراه خدمت به مردم بکار 
گیرند و اگر این فرصت از دست برود دیگر 
تکرار نخواهد شد. وی اضافه می کند: باید 
رفاقت بازی و قومیت گرایی را کنار گذاشت 
و به مردم خدمت کرد تا مردم شــیرینی 
خدمــت را بچشــند. وی تأکید می کند: 
متأسفانه برخی مسئولان در جامعه در پی 
تجمل گرایی هستند که این مهم به دور از 
رفتار انقلابی است و اینگونه موضوعات به 

نظام و کشور آسیب وارد می کند.
نماینده ولی فقیه در استان قزوین تصریح 
می کند: بی عدالتی گســلی خطرناک در 
جامعه بــوده این امر در حالی اســت که 
تبعیض در بخش هایی از جامعه ســبب 
ناراحتی و سلب اعتماد مردم شده و باید در 

این زمینه تجدیدنظر صورت گیرد.
امام جمعه قزوین عنوان می کند: مشکلات 
معیشتی و بیکاری مردم در جامعه بسیار 
جدی بوده و سبب بروز مسائلی مختلف از 
جمله آسیب های اجتماعی شده این مهم 
در حالی است که مردم از مسئولان انقلابی 

توقعات دیگری دارند.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

 حبيبى: سياست خارجى كشور از «ديپلماسى التماسى» فاصله بگيرد مهر: دبيركل حزب مؤتلفه گفت: بين دولتمردان درنده خوى حزب دموكرات و حزب جمهورى خواه آمريكا هيچ تفاوتى وجود 
ندارد. ما در سياست خارجى بايد از ديپلماسى التماسى، كه قبلاً خيلى رايج شده بود، فاصله بگيريم تا اوضاع خارجى در ريل انقلاب حركت كند. در سياست اقتصادى نياز داريم به اقتصاد مقاومتى عمل كنيم تا 

از اين آشفته بازار بيرون بياييم.

رؤياى عنكبوتى عليه ايران محقق نخواهد شد
مهر: سعودى ها كه همواره در طرح هاى خود همسو با تل آويو و آمريكا براى ايجاد 
ايران هراسى حركت مى كنند؛ اخيراً طرح ايجاد رژيم حقوقى درياى سرخ را مطرح 
كردند. برخى تحليلگران اين تحركات سعودى ها با همسويى اسرائيلى ها را عليه 
ايران مى دانند. نايف الوقاع، تحليلگر سعودى در گفت وگو با روزنامه اليوم عربستان 
مدعى شــد: «پس از اقدامات آشــكار ايران ضد دريانوردى در درياى سرخ، طرح 
عربستان براى تأمين و توقف تهديدات امنيتى براى درياى سرخ مطرح  شده است. 
ايران تهديدى براى تجارت جهانى با تلاش هايش براى رخنه در كشورهاى حاشيه 

درياى سرخ است». 
ديدگاه اين تحليلگران در راستاى ايران هراسى و فراموشى از دشمن اصلى يعنى 
رژيم صهيونيستى است كه نيات توسعه طلبانه اش بر هيچ طرفى پوشيده نيست 
و فعلاً در بازار گرم فلســطين فروشــى سعودى ها و خنجر زدن به جهان اسلام و 
عرب كشى بويژه كسانى كه آب به آسياب صهيونيست ها مى ريزند، فراموش شده 
است. اما سعودى ها كه همواره با پول خود به دنبال جذب ديگران از ترامپ گرفته تا 
مواضع برخى كشورها هستند، بعيد است كه بتوانند رؤياى عنكبوتى خود را جامه 
عمل بپوشــانند، بويژه كه برخى منابع از اختلافات شديد ميان مصر و عربستان 
درباره طرح ايجاد رژيم درياى سرخ خبر داده اند و اينكه به علت همين تقابل ميان 

قاهره و رياض طرح در نطفه خفه شده است.

عقده گشايى يك روزنامه عليه آيت االله جنتى
مشــرق: روزنامه قانون در گزارشى با 
عنوان «شغل جديد آقاى خاص!» نوشت: 
«محسن رضايى در نبود آيت االله هاشمى 
تشخيص  رياســت مجمع  شاهرودى، 
مصلحت نظام را به احمد جنتى سپرد...
مجمع تشــخيص مصلحت نظام اين 
روزها باوجود مســائل مختلفى كه در 

كشــور وجود دارد، بدون رئيس به كار خود ادامه مى دهد و در ميان افكار عمومى 
به نوعى برداشت مى شود كه گويى محسن رضايى سكان اين ركن نظام را در دست 

گرفته است. 
در همين حال روز گذشــته جلسه مجمع تشخيص مصلحت نظام برگزار شد كه 
برخى از اعضاى اصلى اين مجمع حضور نداشتند. در اين جلسه، در غيبت آيت االله 
هاشمى شاهرودى، آيت االله احمد جنتى رياست جلسه را برعهده داشت... رضايى 
گفت: جلسات مجمع با حضور آيت االله جنتى و موحدى كرمانى اداره مى شود. دبير 
مجمع با بيان اينكه روند درمان آيت االله شاهرودى در حال طى شدن است، اظهار 
داشت: پزشك اين توصيه را به ايشان داشته كه در صحبت كردن احتياط كند كه 

ما نيز اين موضوع را رعايت مى كنيم». 
تيتر اين روزنامه و كنايه نويسنده درخصوص آيت االله جنتى، نشان دهنده اين مسئله 
است كه اصلاح طلبان هنوز از رياست ايشان بر مجلس خبرگان و همچنين دبيرى 
شــوراى نگهبان عصبانى اند. نكته قابل توجه اينجاست كه حملات اصلاح طلبان 
به آيت االله جنتى دقيقاً همراســتا با عقده گشايى بى بى سى فارسى-رسانه ملكه 

انگليس- و ديگر رسانه هاى معاند صورت مى گيرد.

«انتخابات آزاد» سناريويى تكرارى با بازيگران جديد
فارس: «براى رسيدن به وحدت ملى راهى غير از انتخابات آزاد وجود ندارد». اين 
جمله را غلامحســين كرباسچى جمعه صبح در جمع اعضاى حزب ندا گفت. اگر 
بخواهيم يكى از پاشنه آشيل هاى دشمنان ايران اسلامى را در حوزه تحليلى اسم 

ببريم، «تكرار راهبردها» شايد از سرآمدترين آن ها باشد. 
هرچند عموماً تاكتيك ها عوض مى شوند و بازيگران خواسته يا ناخواسته تغيير پيدا 
مى كنند. همين چند سال پيش و در آستانه انتخابات رياست جمهورى سال92 بود 
كه مرحوم هاشمى رفسنجانى از «انتخابات آزاد» سخن گفت. اين عبارت فى نفسه 
جاى اشــكال نيست ولى آنجا شبهه ناك مى شــود كه به دنبال خود اين سؤال را 
پيش مى آورد كه مگر انتخابات در ايران غيرآزاد است؟ اين عبارت عقبه تاريخى در 
سال 88 دارد. مهم ترين كاربرد كليدواژه «انتخابات آزاد» ترديد در سلامت انتخابات 

است. 
رهبر انقلاب كــه پيش ازاين از تكرار عبارت انتخابــات آزاد انتقاد كرده بودند، از 
سناريوى محتمل جبهه معارض در بيانات اخيرشان پرده برداشته و گفتند: اينكه 
آمريكايى ها گفتند ســال 97 چنين و چنان مى كنيم، ممكن است فريب باشد؛ 
ممكن است سال 97 جنجال كنند و نقشه را براى سال 98 كشيده باشند. همه، 
حواسشان را جمع كنند. بى شك اصلاح طلبان نمى توانند از سناريوى دشمن براى 
انتخابات98 كه با عمليات روانى ماه هاى اخير آغازشده، چشم پوشى كنند و بى محابا 
خود را از دامى كه 10سال پيش گرفتار آن شدند نرهانند. سال98 مى تواند فصل 

نوينى براى اصلاحات باشد.

برق پاشنه آشيل بغداد در كشمكش واشنگتن و تهران
ســايت  ايرانــى:  ديپلماســى 
استرتفورنوشــت: از اوايل ماه نوامبر كه 
ايــالات متحده تحريم هــا عليه بخش 
انرژى ايران را به اجرا درآورده، اثرات آن 
در سراسر جهان قابل  مشاهده بوده است. 
اين تحريم ها جداى از ايران، براى ديگر 
كشورها هم مشــكلاتى ايجاد كرده اند. 

يكى از كشورهايى كه بيش از ديگران در مخاطره متحمل شدن آسيب هاى جانبى 
برنامه تحريمى عليه ايران قرار دارد، كشــور همسايه آن يعنى عراق است. نه تنها 
بسيارى از رهبران شــيعه عراق رابطه نزديكى با ايران دارند، بلكه بغداد نيز براى 
جبران ناكارآمدى هاى خود به واردات انرژى از ايران وابســته است. ايالات متحده، 
عراق را براى يافتن تأمين كننده جايگزين انرژى تحت فشار گذاشته است، اما اين 

كار ساده اى نيست. در كل، عراق در موقعيت بسيار دشوارى قرارگرفته است.
ايالات متحده به دنبال يك برنامه درازمدت براى كاهش واردات انرژى عراق از ايران 
است، اما ازآنجايى كه واشنگتن براى مبارزه با داعش به بغداد نياز دارد، نمى تواند به 

معافيت آن از تحريم هاى تهران پايان دهد. 
فروپاشى اقتصادى عراق درنتيجه مشكلات مربوط هم براى آمريكا خوشايند نخواهد 
بود. ازاين رو، ايالات متحده احتمالاً بى سروصدا به معافيت عراق از تحريم هاى انرژى 

ايران ادامه خواهد داد.

 سياست  لوايح FATF از بار اولى كه در 
اواخر سال 94 مطرح شد تاكنون مناقشات 
مختلفى داشته، موافقان از ابتدا از هر ترفندى 
براى تخطئه هرگونه نقد به اين لوايح استفاده 
مى كردند، بى سواد خواندن منتقدان، تحريف 
سخنان رهبرى درباره اين لوايح مشكل دار، 
اتهــام حمايــت پولشــوها و قاچاقچيان از 
منتقــدان لوايح. يكى از ايــن ترفندها زير 
سؤال بردن ورود مجمع تشخيص مصلحت 
نظام و هيئت عالى نظارت بر حسن اجراى 
سياســت هاى كلى نظام به موضــوع بود، 
ورودى كه تا پيش ازاين لوايح هيچ گاه مورد 
اعتراض يا نقد كسى قرار نگرفته بود، از زمان 
مرحوم هاشمى رفسنجانى تا در دوره جديد، 
اما در رفتارى سياست زده حتى امثال على 
مطهرى آن را بدعت و ايجاد شوراى نگهبان 

دوم دانستند.

 لوايح مشكل دار در راند آخر
با توجه به اختلاف شوراى نگهبان و مجلس، 
بررسى اين لوايح در مجلس از روز شنبه آغاز 
شد و در برخى موارد تصميماتى گرفته شد 
و بعدازآن زير سؤال بردن مجمع و مخالفت 
با تصميمات آن به اوج خود رسيد. در فضاى 
غير رسمى برخى كاربران نحوه اداره جلسه و 
رياست آيت االله جنتى، دبير شوراى نگهبان 
بر اين جلســه مجمع را دستمايه مخالفت 
خود قرار دادند، رســانه هاى رسميشان نيز 
نگران از اينكه لوايح FATF در بن بســت 

مجمع گير كند.
محســن رضايى، روز شــنبه اعلام كرد كه 
مطابق با تصميم اعضاى مجمع، مجلس بايد 
ماده يك لايحه مبارزه با پولشويى را اصلاح 
كنــد كه برخى از آن تعبيــر به اصلاح اين 
موضوع در مجلس يا درواقع بازپسگيرى در 

مجلس كرده اند.
على مطهرى كه تاكنون بيشترين حملات 
را عليه شــوراى نگهبان و مجمع داشت، در 
واكنش اعلام كرد: «بازگرداندن لايحه مبارزه 
با پولشويى از سوى مجمع به مجلس خلاف 

قانون اساسى است».
روابط عمومى مجمع تشــخيص مصلحت 
نظام با توجه به حواشى پيرامون مصوبه روز 

شنبه شوراى مجمع توضيحى ارائه داد.

در اطلاعيه كه روز گذشــته منتشــر شد، 
آمده اســت: منظور از كلمــه «اصلاح» در 
صحبت هاى نقل شده از دبيرمجمع «اصلاح 
متنى و تنظيم نهايى در ابلاغ به دولت» بوده 

است و نه طرح مجدد در مجلس.

 مجمع: اصلاحات مجمع بايد توسط 
مجلس به دولت ابلاغ شود

در انتشار خبر در رسانه ها، كلمه «متن» قبل از 
واژه «اصلاح» جا افتاده است. بديهى است كه 
اصلاحات مصوب مجمع تشخيص مصلحت 
نظام، عيناً به متن مصوبه مجلس شــوراى 
اســلامى اضافه و يا جايگزين عبارات متن 
مصوبه اختلافى شده و سپس توسط رئيس 
محترم مجلس شوراى اسلامى به دولت ابلاغ 
مى شود؛ بنابراين مجلس نمى تواند اصلاحات 
مجمع تشخيص مصلحت نظام را تغيير دهد.
مجيــد انصــارى، عضو مجمع تشــخيص 
مصلحــت نظام و از موافقــان اين لوايح نيز 
در گفت وگويى توضيحات بيشترى درباره 

مصوبات اين نهاد اعلام كرد.
اين چهــره اصلاح طلب گفت: «دولت لايحه 
اصــلاح اين قانون را به مجلس داد، مجلس 
هم آن را بررســى كرد و مــواردى را به آن 
اضافــه يا اصلاح كرد. فقط در ســه مورد از 
ايرادات باقيمانده شوراى نگهبان كه مجلس 
به آن اصرار كرده بود،  مجمع ورود كرد. روز 
شــنبه يكى از آن ســه مورد در مجمع به 
تصويب رسيد، دو مورد باقيمانده در جلسات 

آتى تصويب مى شود».
البته انصارى در موضعــى متناقض لايحه 
 FATF مبارزه با پولشويى را موضوعى جدا از
دانســت، ولى در بخشــى از گفت وگويش 
با خبرگزارى ايســنا گفت: «قانــون مبارزه 
با پولشــويى يك قانون داخلى براى كشور 
ماست كه در سال 1386 در مجلس شوراى 
اسلامى به تصويب رسيد. بااينكه اين موضوع 
قانون مهمى است و اگر بدرستى اجرا شود، 
جلوى گردش مالى ناشى از قاچاق و مفسدان 
را متوقف مى كند، اما به دليل اينكه يكسرى 
ايرادات و نواقصى داشــت، موجب شد تا در 
مرحله عمل جدى گرفته نشود. كشورهاى 
بسيارى اين موضوع را در قوانين خود دارند. 
FATF هم يكسرى توصيه هايى براى اصلاح 
 FATF اين قانون داشته است. اين قانون به
ازاين جهت مرتبط مى شود كه 40 توصيه به 
كشورهاى جهان شده تا برخى قوانين داخلى  
خود را در راستاى مبارزه با پولشويى اصلاح  

كنند».
هرچند اصل مبارزه با پولشويى امرى مهم و 
مورد تأكيد منتقدان نيز هست اما همان طور 
كه اشاره شد، نگاه سياسى موافقان و استفاده 
از هر ترفندى براى تصويب بى چون وچراى 
آن، موجب مى شود كه خطرات چنين لوايح 

مشكل دارى ناديده گرفته شود.
اگر نگاه سياست زده در اين موضوع نباشد 
و با توجه به شــرايط داخلى قانون مناسبى 
تصويب شــود، به گفته انصارى با توجه به 

تأكيدات مجمع «در حقيقت قانون مبارزه با 
پولشويى قانون جامع ترى مى شود و بسيار در 
مبارزه با فساد مالى تأثيرگذار خواهد بود»؛ اما 
وقتى هدف موافقان كسب رضايت اروپايى ها 
به هر قيمتى اســت، ضرر آن قطعاً به مردم 

خواهد رسيد.

 اذعان نماينده حامى دولت به 
 درستى دغدغه منتقدان

آن قدر ايــن ضرر قابل توجه و مهم اســت 
كه طى ماه هاى اخير بســيارى از موافقان 
منصف تر به اين موضوع اذعان كرده اند، رئيس 
كميسيون امنيت ملى كه حامى دولت و اين 
لوايح است، چندى پيش صراحتاً با اشاره به 
كنايه عجيب رئيس جمهور به منتقدان گفت: 
«نبايد FATF تبديل به موضوع اختلافى در 
كشور شــود. اعتقادم بر آن است كه بخش 

 CFT اعظمى از منتقدان به
و FATF كســانى هستند 
دارند.  واقع گرايانه  كه ديــد 
كما اينكه نگاه هــاى توأم با 
انتقاد نسبت به FATF بعد 
از برجام جدى تر شد، چون 
حق ايرانى ها به صورت آشكار 
در برجام ناديده گرفته شد. 
نــدارد موضوعى كه  دليلى 
قانون گذارى  راهــكار  داراى 
است تبديل به امر اختلافى 
شود، رئيس جمهور هم نبايد 

در قبال اين مسائل وارد فضاى اختلافى شود 
و به گونه تحقيرآميز با منتقدان رفتار شود. 
منتقدان نظرات خاص خود را دارند كه بايد 
آن هــا را قانع كرد نه اينكه با آن ها با تحقير 
صحبت كــرد. بنده نشــنيده ام كه تاكنون 
كســى بگويد با FATF اســلام زير سؤال 
مى رود، ولى اين را مى دانم كه نقادان نسبت 

به امنيت و منافع ملى دغدغه داشتند».
حــال با تأكيد اين نماينده حامى دولت و از 
چهره هاى مؤثر كه سبب تصويب اين لوايح 
در مجلس شــد، بر موضــوع وجود راه حل 
قانونى، آيــا موافقان FATF به نظر مجمع 
تشــخيص مصلحت تمكين خواهند كرد يا 
همچنان عليه آن شورش و سركشى خواهند 

كرد؟

مجلس بايد مصوبات مجمع تشخيص مصلحت در لايحه مبارزه با پولشويى را به دولت ابلاغ كند

آيا موافقان لوايح FATF از قانون تمكين مى كنند؟
مذاكره با آمريكا فايده دارد!

سياست: حســين قديانى، فعال رسانه اى با 
اشاره به اظهارات اخير وزيرامورخارجه كه گفته 
بود مذاكره با آمريكا هيچ فايده اى ندارد، نوشت: 
آقاى ظريف! اتفاقاً مذاكره با آمريكا خيلى هم 
فايده دارد؛ من  جمله اينكه نشان داد شما در 
حوزه  ديپلماسى هيچ فضيلتى و هيچ شرافتى 
بر سعيد جليلى نداريد! چه مى نويسم كه حتماً 
فضيلت و شرافت سعيد جليلى در حرفه  مذاكره 
و هنر ديپلماسى، خيلى بيشتر از شماست! او 
اگر چيزى نگرفت، اقلاً چيزى هم نداد! برعكس 
شــما كه داديد و نگرفتيد! بنابراين بار آخرتان 
باشد كه مذاكره با كدخدا را بى فايده مى خوانيد! 
فايده دارد اين هــوا! مثلاً اينكه همه بفهميم 
چقدر قول كرى تضمين بود! فايده اى اســت 
براى خودش! خوب شد نمرديم و وزير خارجه 
شدن شما را هم ديديم! ايضا رياست جمهورى 
شيخ حســن را! فقط يك سؤال؛ مظنه  قيمت 
گلنار چقدر است؟! و اينكه بفرماييد؛ چه جورى 

آب و صابون بياوريم و روى تان را بشوييم!؟

وزير روحانى
سياست: برخــى كاربران شــبكه اجتماعى 
توييتر با هشتگ #وزير_روحانى عملكرد آذرى 
جهرمى وزير ارتباطات را در حوزه پيام رسان هاى 
بومى و ماجراى تلگرام روز گذشته نقد كردند، 
به ادعاى اين كاربران، تلگرام طرحى سياسى 
بود كه برخى از داخل راه انداختند و امروز نيز 
به واسطه همين موضوع، پيام رسان هاى بومى 
را تضعيــف مى كنند. انتقادات كاربران به وزير 
ارتباطات بــر محورهايى همانند عدم حمايت 
عملــى از پيام رســان هاى داخلى، عدم ايجاد 
شــبكه ملى اطلاعات و رونمايى هاى نمايشى، 
عدم اعتنا به گلايه هاى رهبرى در مورد فضاى 
مجازى و شبكه ملى اطلاعات، ولنگارى حاكم 
در فضاى مجازى،انجام امور نمايشــى به جاى 
عمل به اسناد بالادستى و مصوبات شوراى عالى 
فضاى مجازى و عدم شــفاف سازى در مورد 

مافياى شركت هاى ارزش افزوده استوار بود.

هنر تحريمى دولت!
سياســت: احمد زيدآبادى فعال سياســى 
اصلاح طلب درباره ادعــاى دور زدن تحريم ها 
در دولت روحانى نوشت: ظريف همين كه پا از 
كشور بيرون مى گذارد، با زبان و منطقى متفاوت 
حرف مى زند. گويا از نگاه او، سخنانش در داخل 
كشــور را خارجى ها نمى شنوند و حرف هايش 
در خارج از كشور به گوش داخلى ها نمى رسد! 
او در دوحه گفته اســت كه ايران هنر گريز از 
تحريم ها را به ديگران هم آموزش خواهد داد. 
روشن است كه هنر گريز از تحريم همان دور 
زدن تحريم هاست، اما اين هنر از كِى به دست 
آمده است؟ همه مى دانيم كه اين هنر در زمان 
تشــديد تحريم هاى اقتصادى عليــه ايران در 
دولت محمود احمدى نژاد كشف شد و باز همه 
مى دانيم كه متوليان دولت حسن روحانى، آن 
را نه به عنوان هنر، بلكه گونه اى كاسبى آلوده و 
فسادپرور با تحريم ها و سبب ظهور افرادى چون 
بابك زنجانى در عرصــۀ اقتصاد ايران معرفى 
كردند. با اين حساب، ظريف به چه هنرى براى 

گريز از تحريم ها اشاره دارد؟

رضا پهلوى و درخواست 
مصادره اموال ايران 

سياســت: نگار مرتضوى، خبرنــگار مقيم 
واشنگتن با اشاره به درخواست رضاپهلوى براى 
مصادره اموال جمهورى اســلامى در خارج از 
كشور به نفع اپوزيسيون نوشت: در اين گزارش 
پوليتيكو گفتم: «اگر رضا پهلوى مى خواهد بر 
اساس پيشينه خانوادگى اش به رهبرى برسد، 
اول بايد به سركوب ها و جنبه هاى تاريك دوران 
پــدر و  پدربزرگش بپــردازد». با گفتن همين 
يك جملــه  ، طرفداران تنــدروى رضا پهلوى 
با زشــت ترين ادبيات به من حملــه كرده اند 
و كريه ترين فحش ها و ناســزاهاى جنســى و 
زن ستيزانه را نوشته اند. جالب است كه بسيارى 
از آن ها ساكن كشورهاى دموكراتيك  هستند 
كه نقد سياستمداران، مهم ترين ركن به شمار 

مى رود.

پسر نابغه
سياست: ســهند ايرانمهر، فعال اصلاح طلب 
نوشت: سبحانى فر، نماينده مجلس گفته كه 
روحانى دستور ابطال حكم دامادش در وزارت 
صمت را صادر كرده اســت. اميدوارم اين يكى 
هم تكذيب نشــه، اما اگر راســت باشــه بايد 
گفت:«خب! چيزكى هم براى پسر نابغه رحمانى 
فضلى (دانشجوى سابق و مشاور وزير اقتصاد) 
صادر مى فرموديد كه بگيم كار را كه كرد آنكه 

تمام كرد! »

فعلاً واقعاً گرفتارم
سياســت: مهدى مهرپور، ســردبير سايت 
نوداقتصــادى نوشــت: به مســعود نيلى در 
تلگرام پيام دادم، آقاى دكتر! مانند پنج ســال 
گذشــته همچنان تقاضا دارم با من و رسانه ام 

گفت وگويى داشته باشيد. 
جواب داده: «با سلام و عرض معذرت فعلاً واقعاً 
گرفتارم» واقعاً موندم، الان كه هيچ كاره است، 
گرفتارِ چيه؟! آيا نبايد براى 2000 روز حضور 

در دولت توضيح دهد؟!

شبكه هاى اجتماعى

 FATF آيا موافقان
به نظر مجمع 

تشخيص مصلحت 
تمكين خواهند 
كرد يا همچنان 

عليه آن شورش و 
سركشى خواهند 

كرد؟

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

 در حمله تروريستى به منطقه گچ ايالت بلوچستان، 6 نيروى امنيتى كشته 14 سرباز زخمى و چهار تروريست به هلاكت رسيدند

فتنه اى براى اختلاف افكنى ميان ايران و پاكستان

گزارش خبرى

جزئياتى جديد از پرونده «وحيد صيادى نصيرى»

تكرار سناريوى تطهير مجرمان امنيتى

خبر

رسانه هاى  برخى  پيش  روز  چند  سياست     
فارسى زبان خارج  از كشور از قول خواهر يك زندانى 
امنيتى نوشتند كه مسئولان زندان قم به خانواده 
وى خبر درگذشت او را داده اند. اين رسانه ها تلاش 
داشتند وى را زندانى بدانند كه به خاطر عقيده اش 
محكوم به زندان شده و به خاطر اعتصاب غذا فوت 

كرده است.
ســناريويى كه درباره وحيد صيادى نصيرى توسط 
رســانه هاى خارجى اجرا شــده، براى بســيارى از 
مجرمان امنيتى ديگر همچون رامين حسين پناهى، 
تروريستى كه چندى پيش در كردستان اعدام شد 

نيز استفاده شده بود. 
دادســتان  قم همــان زمان اعلام كــرد: «نصيرى، 
زندانى زندان لنگرود قم به جرم توهين به مقدسات 
در حــال گذراندن محكوميــت حبس اش بوده كه 
به سبب بيمارى كبدى حالش وخيم و به بيمارستان 
فرستاده شده و بعداز هفت روز در همان بيمارستان 
درگذشته است. پزشكى  قانونى براى تشخيص علت 

تامه فوت در حال بررسى است.
به گفته ميزان اين زندانى، «سوابق متعدد توهين به 

مقدسات»، امامان و اقدام عليه نظام داشته است و به 
زندان محكوم  شده  بود.

با اين حال روز گذشــته اطلاعات بيشــترى از اين 
زندانى منتشر شــد. يك مقام آگاه به ايسنا، گفت: 
«وحيد صيادى نصيرى» اولين بار در ســال 94 در 
استان البرز به اتهام عضويت در گروهك تروريستى 
تندر و برنامه  ريزى براى اقدام ايذايى دســتگير و به 

پنج سال زندان محكوم شد.
وى افزود: نامبرده با ســپرى كردن يك سال و نيم 
از مدت محكوميت، مشــمول عفو رهبرى شد و در 

اواخر سال 96 آزاد شد. 
متأســفانه، وى پــس از آزادى، مجدداً با اســامى 
مستعار «آرش صيادى» و «شاپور ذوالاكتاف» شروع 
به همكارى با گروهك تروريســتى تندر كرد كه با 
توجه به برنامه  ريزى گروهك براى اقدامات انفجارى 
در تاريخ 97/5/1 در قم دستگير و به زندان منتقل 

گرديد. 
نامبرده به علت بيمارى كبدى به بيمارستان اعزام و 
با وجود تلاش پزشكان، در بيمارستان پس از هفت 

روز در مورخ 97/9/21 جان باخت.

سياست: در پى حمله تروريستى شامگاه جمعه به نيروهاى 
پاكستانى در مرز مشترك با ايران، وزارت امور خارجه پاكستان 
خواستار تشريك مساعى و اقدامات مؤثرتر تهران عليه تحركات 

تروريست ها در مرزهاى مشترك شده است.
در حمله تروريســتى شــامگاه جمعه در منطقــه گچ ايالت 
بلوچستان در نزديكى مرز ايران و پاكستان، 6 نيروى امنيتى 
پاكســتان كشته شده، 14 ســرباز مرزى زخمى شده و چهار 
تروريست نيز كشته شدند. بهرام قاسمى شنبه شب ضمن ابراز 
همدردى با دولت و ملت پاكســتان و خانواده هاى قربانيان و 
مجروحان اين حادثه تلخ تروريســتى، آمادگى كامل ايران را 
براى هرگونه اقدام مشترك عليه پديده شوم تروريسم به هر 

شكل و نوع آن در منطقه اعلام كرد. 
به گفته وزارت خارجه پاكستان در جريان اين حمله نزديك 
به 30 تروريست توسط نيروهاى امنيتى در عمليات گشت زنى 
در منطقه تربت واقع در جنوب غربى استان بلوچستان و مرز 
پاكســتان و ايران دستگير شدند و چهار تروريست هم در اثر 

آتش سوزى كشته شدند.

 همزمانى با حادثه هاى تروريستى در ايران
اين حادثه تروريســتى در حالى است كه چندى پيش ستاد 
فرماندهى نيروى انتظامى چابهار موردحمله انتحارى قرارگرفته 
بود و پيش از آن نيز تعدادى از مرزبانان ايرانى در مرز ايران و 

پاكستان ربوده  شده بودند.
به گفته بســيارى از تحليلگران اقدامات تروريستى در داخل 
خاك ايران باهدف برهم زدن امنيت اقتصادى بويژه در منطقه 
چابهار با هدايت برخى از سرويس هاى امنيتى منطقه و آمريكا 
بوده اســت، حال در موردى كه تاكنون سابقه نداشته است، 
اين بار نيروهاى پاكستانى موردحمله تروريستى قرارگرفته اند.

 تلاش براى اختلاف افكنى بين دو همسايه
 برخى از رسانه هاى خارجى، بويژه آن هايى كه معمولاً از آب 
گل آلود ماهى مى گيرند، وارد عمل شــده و با برجسته كردن 
بيانيه وزارت خارجه پاكســتان، خواســتند ايران را مسئول 
اين حمله نشــان داده و به گمان خودشــان آن را عملياتى 

تلافى جويانه در برابر ربودن مرزبان هاى ايرانى قلمداد كنند.
درحالى كه كشــته شدن تعدادى از تروريست ها و دستگيرى 
برخى ديگر بهترين شواهد و مستندات براى پيگيرى سرمنشأ 
اصلى اين حادثه تروريســتى اســت، علاوه بــر اين برخلاف 
خاك پاكستان، تروريســت ها هيچ گاه در داخل خاك ايران 
پايگاهى نداشــته و هميشه بعد از عمليات به سوى پاكستان 
فرار مى كردند. چنين سابقه اى نشان مى دهد كه هدف از اين 
حادثه تروريستى ايجاد اختلاف بين جمهورى اسلامى ايران 
و پاكستان اســت كه در تلاش اند امنيت پايدار مرزهاى خود 

را افزايش بدهند. 

بازتاب

روزنامه قانون در گزارشى با 
عنوان «شغل جديد آقاى خاص!» نوشت: 
«محسن رضايى در نبود آيت االله هاشمى 
تشخيص  رياســت مجمع  شاهرودى، 

مجمع تشــخيص مصلحت نظام اين 
روزها باوجود مســائل مختلفى كه در 

كشــور وجود دارد، بدون رئيس به كار خود ادامه مى دهد و در ميان افكار عمومى 

ســايت 
استرتفورنوشــت: از اوايل ماه نوامبر كه 
ايــالات متحده تحريم هــا عليه بخش 
انرژى ايران را به اجرا درآورده، اثرات آن 
در سراسر جهان قابل  مشاهده بوده است. 
اين تحريم ها جداى از ايران، براى ديگر 
كشورها هم مشــكلاتى ايجاد كرده اند. 

يكى از كشورهايى كه بيش از ديگران در مخاطره متحمل شدن آسيب هاى جانبى 
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جهان روزنامـه صبـح ايـران
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 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  

يا قاضى الحاجات
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 دفاع ماهاتير از قدس
ماهاتير محمد، نخست وزير مالزى با انتقاد از اقدام استراليا در 
به رسميت شناختن قدس غربى به عنوان «پايتخت» رژيم 
صهيونيســتى گفت، دولت ها «هيچ حقى» ندارند كه چنين 

كارى انجام دهند.

اعتراف در خفا
نيكلاس كريستوف، ســتون نويس نيويورك تايمز مى گويد، 
مقام هاى ارشد سعودى در خفا مى پذيرند بن سلمان دستور 

قتل « خاشقچى» را صادر كرده است.

پس از فرانسه، بلژيك، هلند، صربستان، اتريش و مجارستان جليقه زردها اين بار در راه تركيه

دومينوى اعتراضات مردمى اروپا را فراگرفت
 جهان اعتراضات مردمى نســبت به اوضــاع اقتصادى و 
اجتماعى در اروپا انگار تمامى ندارد. دومينوى اعتراضات در 
حال درنورديدن پهنه اتحاديه و تبديل شدن به يك چالش 
بزرگ براى سران اروپاســت. آغازگر اين جنبش معترضان 
فرانســوى موسوم به جليقه زردها بودند كه از هفدهم نوامبر 
(26 آبان ماه) در اعتراض به افزايش بهاى ماليات سوخت به 
خيابان ها آمده اند. مخالفت با سياست هاى نظام سرمايه دارى 
اما محدود به فرانسه نشــد و كم كم با تبديل شدن به يك 
اپيدمى در حال فراگير شــدن در اروپاســت. سياست هاى 
دولت هاى صربستان، اتريش و مجارستان هزاران نفر از مردم 
اين كشور را ديروز مانند مردم فرانسه به خيابان ها كشاند. هلند 
و بلژيك نيز شاهد حضور اعتراضى جليقه زردها بوده اند. اما 
حالا اين موج اعتراضى به تركيه رسيده است. انتشار فراخوانى  
براى برگزارى راهپيمايى اعتراضى در تركيه مشابه اعتراضات 
جليقه زردها در فرانسه به رهبرى كمال قليچداراوغلو، رهبر 
حزب جمهورى خواه خلق موجب ترس و نگرانى رئيس جمهور 
تركيه شده است. قليچداراوغلو مهمترين رقيب داخلى اردوغان 
و حزب عدالت و توسعه محسوب مى شود. پيشتر اردوغان از 
كشورهاى اروپايى به ويژه فرانسه بخاطر برخورد خشونت آميز 
بــا جليقه زردها انتقاد كرده بود. اين راهپيمايى اعتراضى در 
واكنش به سركوب مخالفان و نقض حقوق بشر از سوى دولت 

اردوغان صورت مى گيرد. دولت تركيه در پى كودتاى نافرجام 
2016 به سركوب گسترده مخالفان متهم شده است. 

 اردوغان معترضان را تهديد كرد
در همين حال سايت شــبكه خبرى اسكاى نيوز عربى به 
نقل از اردوغان اعلام كرد، كارهاى مقدماتى براى برگزارى 
اين تظاهرات در دست انجام هستند اما كسانى كه ترتيب 
برگزارى اين اعتراضات را مى دهند، هيچ نتيجه اى نخواهند 
گرفت و هزينه ســنگينى را پرداخت خواهند كرد. رئيس 
جمهور تركيه هشــدار داد: آنها مــردم را دعوت مى كنند 
تا به خيابان ها بيايند، ننگ آور اســت، اما دســتگاه قضايى 
اقدام و به آنها پاســخ خواهد داد، آيا فكر مى كنيد كه اينجا 
پاريس است؟ دولت باغچلى، رهبر جنبش ملى گراى تركيه 
همپيمان اردوغان نيز به كســانى كه تمايل به شركت در 
تظاهرات را دارند، هشــدار داد: تمامى كسانى كه در تركيه 
همانند جليقه زردها دســت به اعتراضــات بزنند، هزينه 
سنگينى را پرداخت خواهند كرد. گفتنى است در روز 28 
مه سال 2013 نيز درگيرى هايى بين پليس تركيه و مردم 
در اعتراض به تخريب گزى پارك شهر استانبول روى داد. در 
اين درگيرى ها 3 نفر كشته شدند. معترضان از اقتدارگرايى 

دولت اردوغان ناراضى بودند. 

بدون تيتر

اتاق فكر

آسوشــيتدپرس: منطقه كشــمير تحت 
كنترل هند يك روز بعد از كشته شدن هفت 
غير نظامى، شاهد يك اعتصاب سراسرى بود.

اســپوتنيك: قطــر 20 ميليــارد دلار در 
پروژه هاى انرژى آمريكا سرمايه گذارى مى كند.

حريت: ترامپ اعلام كرد كه در حال بررسى 
اخراج فتح االله گولن از خاك آمريكاست.

اســكاى نيوز: رئيس جمهــورى عراق در 
راســتاى عمل به قانون اساسى اين كشور از 

تابعيت انگليسى خود انصراف داد.

شوراى روابط خارجى آمريكا بررسى مى كند
فوران نااميدى در اروپا 

خالدى: ريچــارد هاس، ديپلمات برجســته و 
رئيس شوراى روابط خارجى آمريكا در مقاله اى 
به تحولات اخير اروپا و بويژه اعتراضات فرانســه 
پرداخته و مى نويســد: هيچ توضيحى براى اين 
تحولات وجود ندارد. آنچه كه ما در فرانسه شاهد 
آن هستيم، پوپوليســم چپ است، كه هر گاه با 
مشكلى مواجه مى شوند (مانند افزايش ماليات هاى 

جديد) آن را بدون هيچ توجيهى رد مى كنند. 
در هميــن حال و همان طــور كه هيچ علتى 
وجود نــدارد كه توضيح دهد چــرا نااميدى 
در اروپــا رو به افزايش اســت، هيچ راه حلى 
هم وجود ندارد. بــا اين وجود، مجموعه اى از 
سياست ها وجود دارد كه اگر به تصويب برسد، 

مى تواند به مديريت چالش ها كمك كند.
يك سياســت تدوين راهبرد جامع مهاجرت 
است كه امنيت، حقوق بشر و رقابت اقتصادى 
را متعادل مى كنــد. علاوه بر اين، بازدارندگى 
اروپا بايد با تقويت ناتو و اوكراين بيشتر شود. 

بخش عمده اى از اين دستور كار با مشاركت و 
حمايت آمريكا به ثمر مى رسد، اما افسوس كه 
اين رويكرد بعيد است از سوى دونالد ترامپ در 

آينده نزديك دريافت شود.
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با عفو  ملك سلمان
قاتل خاشقچى

 بخشيده شد
مهر: فعال توييترى ســعودى معروف به 
مجتهد كه اطلاعات زيادى از مسائل پشت 
پرده آل ســعود دارد در تازه ترين توييت 
خــود از ادامه فعاليت ســعود القحطانى 
مشاور سابق ديوان پادشاهى عربستان در 
زمينه هاى مختلف كارى خبر داد. مجتهد 
در توييتى تأكيد كرد القحطانى همچنان به 
كار خــود در زمينه نظارت بر فعاليت هاى 
توييترى و رسانه اى ادامه مى دهد؛همچنين 
سرپرســتى و نظارت بــر وزارت خارجه، 
اطلاعات و ديگر عرصه ها را دنبال مى كند. 
وى خاطرنشان كرد: «القحطانى مشمول 
عفو ملك سلمان بن عبدالعزيز شده است».

اســپوتنيك: وزير كشــور آمريــكا كه 
كناره گيرى اش از اين سمت را اعلام كرده، 
اتهامات مطرح شــده عليه خود را رد كرد. 
بعد از به جريان افتادن تحقيقاتى پيرامون 
فساد مالى زينك وزير كشور كابينه ترامپ، 
وى مجبور شد از شغلش كناره گيرى كند. او 
متهم است از نفوذ خود در يك معامله تجارى 
شخصى اســتفاده كرده اســت. همچنين 
تحقيقاتى درباره سفرهاى گران قيمت او در 
جريان است. زينك در بيانيه اى اظهار كرد:  
من نمى توانم بپذيرم كــه هزاران دلار براى 
دفاع از خودم و خانواده ام در برابر يكســرى 

اتهامات غلط خرج كنم. 

يكشــنبه  روز  تركيه  وزير خارجه  فارس: 
در «دوحه» قطــر تأكيد كرد كه در صورت 
پيــروزى رئيس جمهــور ســوريه در يك 
«انتخابات دموكراتيك»، آنكارا همكارى با او 
را مورد بررسى قرار مى دهد. «مولود چاووش 
اوغلو» در نشست دوحه درباره روابط آنكارا با 
دولت «بشار اسد» در آينده، مسائلى از قبيل 
بى توجهى كشورهاى اروپايى به پرونده قتل 
«جمال خاشقچى» و موضوعات اختلافى در 
روابط تركيه با آمريكا اظهارنظر كرد. او درباره 
قتل خاشــقچى گفت كه فايل هاى صوتى 
موجود ثابت مى كند كه از قبل براى اين قتل 

برنامه ريزى شده بود.

ايسنا: ترزا مى، تونى بلر، نخست وزير اسبق 
اين كشور را بابت دعوت به همه پرسى دوباره 
بر ســر بريگزيت، به «كارشكنى» در خروج 
از اتحاديه اروپا، و «توهين» به مردم و مقام 
نخســت وزيرى متهم كرده است. ترز امى 
گفت: «اينكه تونى بلر به بروكسل برود و با 
فراخواندن به همه پرســى دوم، در مذاكرات 
جارى كارشــكنى كند، توهيــن به مقامى 
اســت كه روزى خود او در آن قرار داشت.» 
بلر روز جمعه گفته بود: «اگر ديگر گزينه هاى 
بريگزيت به جايى نرســد» اين «منطقى» 
خواهد بود كه نمايندگان پارلمان به برگزارى 

يك همه پرسى دوم رأى بدهند.

واكنش وزير كشور آمريكا به اتهام فساددعواى تونى و ترزا  بر سر برگزيتعقب نشينى تركيه از مواضعش
اسد در انتخابات پيروز شود

با او همكارى مى كنيم
مى، بلر را به «توهين و 

كارشكنى» متهم كرد
به دليل هزينه بالاى دادرسى 

از خودم دفاع نمى كنم

«قوى سياه» سال 2019
در حالــى كه روزهاى پايانى ســال 2018 ميلادى را مى گذرانيم، بســيارى از 
تحليلگران و انديشكده هاى غربى گزارش ها و پيش  بينى هايى را پيرامون تحولات 
پيش رو و چالش هاى اقتصادى، سياســى و امنيتى سال آتى مطرح مى كنند. در 
ســرفصل چالش هاى اقتصادى، جنگ تجارى مهم ترين تهديد است، اين روزها 
رفتار يكجانبه واشنگتن سبب شده تا تهديد يك جنگ تجارى بيش از هر زمان 
ديگرى واقعى تر شود. سياست تهاجمى و غير قابل پيش بينى ترامپ ممكن است 
نه تنها پيوندهاى اروپا و آمريكا را بگســلد، بلكه مى تواند به يك جنگ اقتصادى 
بزرگ و طولانى مدتى ميان واشنگتن و پكن منتهى شود. البته اين تنها تهديد 
اقتصادى پيش رو در سال 2019 نيست. خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا، نيز چالشى 
جدى براى اقتصاد اروپا و به تبع آن بســيارى از كشورهايى خواهد بود كه با اين 
قاره در ارتباط هســتند. در سرفصل چالش هاى سياسى بسيارى دونالد ترامپ و 
بحران عقلانيت در ايالات متحده آمريكا را بزرگ ترين چالش براى نظم بين المللى 
مى دانند. به اعتقاد اين گروه از تحليلگران تصميم كاخ ســفيد براى كناره گيرى 
از بحران هاى جهانى و انزواگرايى منفعــت محور ترامپ مى تواند پايانى بر تمام 
نهادهاى بين المللى باشد كه پس از جنگ جهانى دوم شكل گرفته است. علاوه بر 
اين رشد جنبش هاى پوپوليستى چپ و راست در سطح جهانى را مى توان تهديد 
سياســى جدى ديگر در سال 2019 دانست. در اين سال كشورهاى تأثيرگذارى 
چون آرژانتين، هند، اندونزى، آفريقاى جنوبى و نيجريه شاهد برگزارى انتخابات 
خواهند بود. گردش به ســوى پوپوليسم در اين كشورها مى تواند اوضاع سياسى 
جهان را دگرگون كند، اما مهم ترين چالش و تهديد، «قوى ســياه» است. قوى 
سياه اســتعاره اى است از پيشامدهايى كه مشــاهده آن ها شگفت انگيز و بسيار 
نادر اســت و چون كســى به طور معمول انتظار وقوع آن ها را ندارد، وقتى اتفاق 
مى افتند توده هاى مردمى در توجيه دلايل وقوع چنين پديده هايى گاه به استدلال 
غيرعقلانى و حتى خرافى روى مى آورند. قوى ســياه 2019 احتمالاً نه اقتصادى 
خواهد بود و نه سياسى، بلكه از جنس امنيتى- نظامى است. اين قوى سياه شايد 

اين بار به جاى خاورميانه از مرزهاى اروپا يا خاور دور سر در آورد.
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عكس نوشت

فرار دسته جمعى نيروهاى ارتش سعودى 
يگان هاى ويژه ارتش و كميته هاى مردمى يمن با شليك موشك هايى از نوع 
«زلزال 1» و همچنين با خمپاره هاى «P 10» مواضع نيروهاى ســعودى را 
در شــرق جبل الدود در جازان هدف قرار دادند. پس از اين حمله، نيروهاى 
ســعودى بدون هيچ اقدامى براى مقابله در لحظات اوليه درگيرى پا به فرار 
گذاشتند. شبكه المســيره لحظه فرار مزدوران سعودى را كه بيشتر شبيه 

مسابقات دوى المپيك بود، به ثبت رساند. 

دكتر عليرضا رضاخواه
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